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BEFORE THE
MERI T SYSTEMS PROTECTI ON BOARD
WASHI NGTON REG ONAL OFFI CE

TERESA C. CHAMBERS, X

Appel | ant, . Docket No.
VS. . DC-0752-04-0642-1-1
Judge E.B. Bogle
DEPARTMENT OF | NTERI OR

Agency. X

Tuesday, August 24, 2004

Washi ngton, D.C.

DEPGSI TI ON OF:

J. STEVEN GRI LES,
a witness, was called for exam nation by counsel for
t he appellant, pursuant to Notice and agreenent of
the parties as to tinme and date, beginning at
approximately 9:13 o'clock, a.m, in the offices of
Publ i ¢ Enpl oyees For Environnental Responsibility,
2001 S Street, N.W, Suite 570, Washi ngton, D.C.
20009, before Ronnie C. Palnmer, a court reporter
and Notary Public in and for the District of

Col unbi a, when were present on behal f of the
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202- 265- PEER

For the Agency:

McNAMARA & L' HEUREUX, ESQUI RES
BY: ROBERT D. L'HEUREUX, ESQUI RE
1522 King Street

Al exandria, Virginia 22314
703-535-3014

U. S. DEPARTMENT OF | NTERI OR
OFFI CE OF THE SOLI CI TOR
BY: JACQUELI NE JACKSON, ATTORNEY- ADVI SOR
1849 C Street, N.W, Room 7323
Washi ngton, D.C. 20240
202-208- 6848

ALSO PRESENT:

Ter esa Chanbers

Jeffrey P. Ruch



I-N-D-E- X

W t ness: Page:
Steven Giles

Exam nation by M. Harrison 4

- 0 -

Exhi bits: (I'ncluded in transcript) Page:
Appel lant's Exhibit No. 1
to the Griles deposition 80

(Transcript of interviewwith M. Hoffnan)

10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

WHEREUPON
J. STEVEN GRI LES,
a witness, was called for exam nation by counsel for
the appellant, and after having been duly sworn, was
exam ned and testified as foll ows:
EXAM NATI ON BY COUNSEL FOR
APPELLANT
BY MR. HARRI SON
Q Good norning, M. Giiles. Please state

your full name for the record?

A James Steven Griles.

Q And M. Giles. Wat is your current
position?

A Deputy Secretary, United States

Department of Interior

Q How | ong have you held that position?
A Since July 19th, 2001.
Q And what was your professional history

prior to that position?
A Prior to that, |I started ny professiona
history in the State of Virginia in 1968. Wbrking

for the Virginia Departnment of Conservation. |
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wor ked there until 1981. | left the Virginia
Department of Conservation, after that period of tine
joi ned the Departnent of Interior in March, | believe
it was, of 1981.

| left the Department of Interior in the

ned t he

end of January 1988 -- 1989, excuse ne. | jo
Uni ted Conpany. Left the United Conpany in | think
it was in 1995. Joined the National Environnenta
Strategist, and left there in the year 2001 when
became Deputy Secretary.

Q And the job you had i nmedi ately preceding
taki ng your current position, what were your duties
in that?

A We had three different conpanies set up.

I was president of two conpanies and the vice
presi dent of one conpany.

Q And was it an environnent or natura
resource job or different?

A Nat ural resource energy environmenta
consul tant conpani es.

Q When you assumed your position with the

Department of Interior, were you given a description
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of your duties at that time?

A There were no witten descriptions of
duties of my job.

Q Does anyone eval uate your perfornmance in
your position?

A I'"'mnot aware of any eval uation of ny
duti es by anyone.

Q And how woul d you describe the Iine
authority above and bel ow your position down to say
the level of the Chief of the United States Park
Pol i ce?

A The departnental organization is set up
with the Office of the Secretary. The Secretary
bei ng the nunber one official of the department. |
am the nunmber two official of the departnent. | am
Deputy Secretary and the President signed an
Executive Order which named me al so as the Chief
Operating Oficer of the Department of Interior

Al'l other enpl oyees report through the
Chi ef Operating O ficer except for the Inspector
General. There are a nunber of assistant secretaries

whi ch report through the Chief Operating Oficer.
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Q Al right. And is there one that would
be in line with the United States Park Police Chief?

A Correct. The Assistant Secretary for
Fish, WIldlife, and Parks, Craig Manson, is the
Assi stant Secretary. The Director of Park Service
reports directly to the Assistant Secretary and Park
Police is part of the Park Service.

Q Okay. | appreciate that. Do you have
occasion in your day-to-day duties to nmeet with or

speak with officials in that line of authority bel ow

M . Manson?
A Yes.
Q Is it unusual for you to see do so?
A No.
Q Do you discourage officials in that |ine

bel ow M. Manson from comunicating with you if they
feel the need to do so?

A No. | have daily neetings with people in
that line that are set up. So, | amon a daily
communi cations with people in those areas.

Q Understood. Apart fromthose

comuni cations that you yourself set up, do you
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occasionally have comruni cations initiated by those
officials in that Iine below M. Mnson?

A Yes.

Q And do you di scourage those particul ar
conmuni cati ons?

A No.

Q Have you ever established a witten
policy that would prohibit an official in that |ine
of authority below M. Manson from comunicating with
you on their on initiative?

A I have not established a witten policy.

Q Have you every reviewed a witten policy
written by anyone else in that |ine of authority that
woul d prohibit any official in that line bel ow M.
Manson from comruni cating with you?

A | am not aware of a witten policy.

Q Are you famliar with the nature and
extent of any training that Ms. Chanmbers woul d have
recei ved when she assunmed her position as Chief of
the United States Park Police?

A | am not aware of that.

Q When did you first cone to neet and talk
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with Teresa Chanbers, as you renenber?

A | don't recall the time or circunstances
of ny first neeting.

Q Do you know whet her you were involved in
comuni cating with Chief Chanbers before she was
officially hired as the Chief of the Park Police or
woul d it have been afterwards?

A My recol |l ecti on woul d have been after the
sel ection process had been conpl et ed.

Q Al'l right. Do you recall whether you had
any discussions with Ms. Chanbers near or to the tine
after she was selected as the Chief of the U S. Park
Pol i ce?

A | don't have a recollection of that kind
of discussion at this point.

Q Okay. Let ne be a little nore specific.
Do you recall asking Chief Chanbers on your
initiative at some point early on to chat with you
and you directed her to nake sure she got her budgets
in order or words to that effect?

A During the tine of budget preparation for

the Park Service, there was and had been a concern
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about the budget of the Park Police. And in that
di scussion, there were attenpts and efforts to dea
with the Park Service Park Police budget.

Q And in that context, would you have
spoken with Chief Chanbers personally and said words
to the effect you should make sure you get your
budget in order?

A | don't recall those specific words, but
t he budget was sonething that we were concerned about
and that it needed to be addressed.

Q | amtaking fromyour testinony that you
are not denying that such a conversation woul d have
t aken pl ace?

A | aminform ng you that we were concerned
about the Park Service budget and Teresa and we had
nmeetings with her to discuss that budget. Yes.

Q And did you ever talk with her with no
one el se present regardi ng budget natters?

A I don't recall a specific conversation
wi th her independent of neetings which the budget was
di scussed.

Q Okay. Pardon ny persistence in

10
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attenpting to be clear and precise, but that's ny
job. | amtaking fromyour testinony that you're
describing to ne what you do recall and also the
limts of your recollection but you' re not
specifically saying that a neeting with Ms. Chanbers
al one to discuss budget matters never happened.
You're not saying that?

A | don't recall ever a neeting with Teresa
Chanbers to di scuss her budget occurring.

Q | understand. But you are qualifying
that by saying you don't recall. Do you recal
specifically that it never happened?

A I don't recall a nmeeting ever occurring.

Q We are having trouble getting a precise

answer. Do you deny such a neeting happened?

A | don't recall a nmeeting ever occurring.
Q That is not ny question.

A Repeat your question.

Q Do you deny and when | say that | nean do

you with certainty recall that such a neeting never
happened?

A | recall with certainty that | don't

11
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recall a neeting ever occurring.

Q You're not answering nmy question. 1'Il
just note that for the record.

Did you ever have a neeting with Ms.
Chanbers regarding any matter in which she and you
were present when no one el se was present?

A | met Teresa Chanbers on a nunber of
di fferent occasions. At cerenonial events with which
we woul d have a brief conversation

Q Okay.

A | recall neeting her on my hallway one
day and we had a conversation.

Q | appreciate that. And these
conversations woul d have been when no one el se
happened to be present?

A There were people present in all the
cerenoni al events in audi ences or wherever it may
have occurred. The time | met her in the hallway I
just ran into her on the hallway.

Q At the cerenpnial events, | take it those
present woul d not have been privy to the conversation

bet ween you and Ms. Chanbers?

12



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

A I don't believe anybody was tak

or listening to the conversation.

Q Okay. And the instance you recal
encountering Ms. Chanbers in the hallway, can you
gi ve us an approximate tine frame for that?

A No. | don't know when that woul d have
been.

Q Do you think it was near or to the
begi nni ng of her career or near her departure on
Decenber 5th, 2003?

A | think it was |like the sumer or spring
or sunmer of whatever year that woul d have been.

Q 20037

A The year of her departure.

Q 2002 | think was when she was enpl oyed.

A 2002.

Q | believe she canme in on February 2002 if
that's any hel p.

A | believe it was 2003.

Q Okay. | appreciate that. Now on that
particul ar occasion, do you recall inviting or
encouragi ng Ms. Chambers to step into your office

i ng notes

13
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from the hallway?
A No.
Q Do you recall speaking to Ms. Chanbers in

the hal | way?

A | do renmenber neeting her in the hallway.
Q My question was did you speak with her?
A Yes.

Q And do you recall what was said in that

conversation?

A | do not.

Q From ei ther side?

A No, | do not.

Q | take it fromthat you don't recall even

the topic?
A No, | do not.
Q If Ms. Chanbers had a specific
recoll ection of that conversation, would your nenory
be sufficient to say whether or not she was correct?
A | have no idea if my nmenory woul d be
refreshed by that.
Q Do you recall at any point in tine

di scussing with Ms. Chanbers in whatever words that

14
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you felt it was inportant for she and persons in
positions such as hers to feel free to comunicate
with you on matters that you needed infornmation on
and that she shouldn't be concerned about any
reprisal to her for having talked with you about
those matters?

A No.

Q Are you saying that conversation never
t ook pl ace?

A If that is the alleged conversation, | do
not recall a conversation occurring of that nature.

Q Do you ever recall having a conversation
with Ms. Chanbers in whatever way you woul d have
chosen attenpting to make her feel confortable in
speaking with you?

A No. Wthout specific references.

Q I"'mnot trying to quote, and |I'm not
trying to ask a question that ties the scenario to
specific words | am choosi ng.

I am asking you generally was there ever
a conversation in which Ms. Chanmbers felt uneasy in

talking with you because you were not her inmediate

15
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supervi sor and you attenpted to put her at ease?

A | do not recall that conversation

Q We'll try this one nore tinme on this
question. Do you deny that the conversation took
pl ace?

A I"'m not denying anything because |I don't
have any recollection of it.

Q That's a clear answer, and | appreciate
that. On any occasion which Ms. Chanbers spoke with

you and there were no other parties present, do you

recall ever telling Ms. Chanbers do not speak with ne

again in the absence of your inmediate superior?

A No.

Q Do you recall talking with Ms. Chanbers
about a potential budget shortfall for any fisca
year for the U S. Park Police?

A | had discussions with Teresa Chanbers
about the allocation of her budget.

Q Okay. When you say allocation of her
budget, |'m assumi ng, please correct ne if |I'm
m st aken, you nmean how noney is already allocated to

the U.S. Park Police for the fiscal year in which

16
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they were operating or being spent?

A Correct.

Q And in the course of that conversation,
did the issue cone up that absent some change in
course there would be insufficient funds to cover al
of the anticipated expenditures?

A Wt hin conversations concerning the
budget, we had issues associated with Park Police
budget as to how the nonies were allocated and trying
to deal with the allocations of those funds.

Specifically related to overtine and
thi ngs of that nature.

Q And | appreciate what | believe you're
saying, and that is that there were concerns anong
certain officials as to how certain nonies were being
spent within the Park Police within the different
categories overtinme being one of them

My question is during the course of those
conversations did any person raise the issue, Ms.
Chanbers or yourself, or any other person that by the
end of the fiscal year absent a change in course that

there would be insufficient nonies to recover all the

17
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expenses anticipated? |In other words, a shortfall?
A My recol |l ection of the discussions were

that the Park Service had a | arge budget that

al l ocations of nmoney within the Park Service to

assure the -- that the mission for the Park Police

could be carried out were the discussions that we

wer e having including the budget officer of the Park

Servi ce.
Q M. Schaffer?
A Correct.
Q Beyond that, you don't recall the issue

of shortfall comng up | take it?

A Well within the context of the budget
preparation and in the context of assuring that we
could nmeet the requirenents of the Park Police there,
wer e di scussi ons about allocations of funds to assure
that the necessary staffing for the Park Police could
occur were discussed.

Q I understand. And what |'mgetting at is
a specific subset of that discussion which is whether
in the course of those discussions it was mentioned

by any person that there might be a shortfall for

18
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that fiscal year. And | believe we're talking about
fiscal year '04 in this case. Did the termshortfal
ever conme up?

A | don't believe the termshortfall would
have been appropriate in terns of the allocation of
funds.

Q That may or may not be true. Was that
wor ds nentioned?

A | don't recall that word being used.

Q Did the concept of insufficient funding
for fiscal year '04 conme up in any such discussions?

A Woul d you repeat your question.

Q Did the concept, not term of
insufficient funding for the U S. Park Police for
fiscal year '04 cone up in that conversation from any
person?

A Wt hin the context of budget discussions,
al l ocations of funds for both the Park Service as
wel | as other bureaus of the Department are ongoi ng.

So, | would say that in the day-to-day
operations of not only the Park Service but other

bureaus of the Departnent, we do have di scussions

19



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

about how funds are allocated to assure that the

m ssions that have been identified can be and are
carried out. That kind of discussions occurred. And
that occurred in relationship to the Park Service
budget .

Q And perhaps other units within the Park
Service and the Departnent of Interior?

A Correct.

Q Al right. Do you recall specifically
Chi ef Chanbers taking a position that she anticipated
there being insufficient funds to cover all of the
demands being placed on the Park Police for fisca
year '04?

A | recall neetings in which we had
di scussi ons about a review of the Park Police mission
duti es and objectives within the context of how those
needed to be defined on a priority basis based on the
al l ocati on of the budget so that the allocation of
t he budget and the mission could reflect what the
al l ocation of the budget was.

Q | appreciate the topic of the neetings

fromyour point of view, but ny question was about

20
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Ms. Chanbers' statenents?

A Well within the context of those
nmeetings, Ms. Chanbers may have indicated that
Vi ewpoi nt .

Q Was it your position in those neetings
that essentially the mssion of the U S. Park Police
should be refined or limted so that essentially
there would not be a need for any additional funds?

A No.

Q Did you have a specific position in those
neetings that you took?

A My position in those neetings were that
we had directed that and Congress had directed that a
review first of all. That the national -- | can't
thi nk of the name of the studies.

NAPA?
NAPA study. Thank you.

Your wel cone.

> O » O

VWere recomendati ons shoul d be
i mpl enented. And secondly that we directed the new
Deputy Assistant Secretary for Law Enforcenent, Larry

Par ki nson, to work with the Park Service and the Park
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Police on a review of the m ssion and objectives to
deternm ne whether or not the budget allocations were
appropriate or if there needed to be readjustnents.

Q Okay. Did you personally give M.
Par ki nson that task?

A M. Parkinson was part of a neeting al ong
with the Assistant Secretary Lynn Scarlett and others
in which that was agreed to.

Q And do you know who initiated that plan
of action to refine the m ssion?

A Well, ny recollection of it it was the
consensus based on both Congressional concerns as
wel | as M. Parkinson and others who said we needed
to make sure that what the duties and objectives of
the Park Police were had been reviewed and could be
and should be analyzed in relationship to assure that
we coul d acconplish our highest priorities.

Q Okay. Do you recall a time frame for
that meeting that you refer to? August 28th perhaps?
A Well, ny recollection is that these

di scussions started sonetine in the |late spring or

early sumer of 2003 | woul d think.

22
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Q Okay.
A As part of the '04 budget preparation.
Q Okay. Is it fair to say that after this

di scussion with the parties you descri bed and perhaps
ot hers and this consensus was reached that M.
Par ki nson woul d understand that you expected of him
that he would work with the National Park Service and
U.S. Park Police to review the m ssion and objectives
of the Park Police?

A That is correct.

Q Has M. Parkinson reported back to you on
that task in any sort of final way to subnit a
refined mission to you?

A Work continues on that redefining and
review of that. There has been -- We have not
acconpl i shed that --

Q Task?

A -- that task to the satisfaction that |
think it needs to be.

Q Okay. Had you inposed any deadlines with
M. Parkinson or any other person in terns of

committing back to you a conpleted refined m ssion

23
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for the Park Police?
A My recollection is there was a tinme |ine

established by the partici pants.

Q Okay.
A | don't recall what that tine |line was.
Q Is it fair to say that that tinme |ine has

been exceeded at the nonent?

A As | indicated, | have not seen a fina
report on it until we have finished -- until that
task is finished.

Q | understood. | guess I'mgetting at
nore what the original time frame was when you
expected that task to be conpleted. Do you recall?

A | do not.

Q Is it fair to say that your expectation
for fiscal year '04 for the U S. Park Police was that
any concern about insufficient funds should be
resolved by refining the mssion to limt a Park
Police activity as to live within the nonies
al l ocated as opposed to cutting -- Well, strike that.
As opposed to seeking additional funding?

A Until that evaluation was done, it would



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

25

be -- my expectations were that we woul d have t hat
eval uati on done so that the '04 budget would reflect
what we defined as the appropriate m ssion of the
Par k Service.

Q | see. So as | understand your position
you were at |east hoping and it was the plan that you
refine the Park Police mssion so that you coul d nmake
a decision as to whether all of the priority
objectives within that refined mssion could be
acconplished with the nonies avail abl e?

A That is correct.

Q Did it cone to your attention at any tine
that in addition to the transitional activities of
the U.S. Park Police prior to saying Septenber 11th
of 2001 and after the events of Septenber 11th and
those terrorist attacks that sone additional staffing
dermands were placed on the U S. Park Police in
response to the ongoing threat of terrorisnf

A There were additional -- Repeat your
questi on.

Q Yes. I'll do ny best.

A Sorry.
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Q In addition to traditional activities of
the U S. Park Police, those that had been conducted
over sone years prior to Septenber 11, 2001. is it
fair to say that after the events of Septenber 11th,
2001, meaning those terrorist attacks, that sone
additional staffing demands were placed on the U S.
Park Police because of the ongoing threat of

terrorisn

A That is correct.

Q And | want you to be clear in asking
qguestions regarding this topic. | amnot asking you
to you disclose nor do | intend to elicit any

sensitive information.

Is it fair to say that sone additiona

staffing of the -- what | call the icons, sone of the

nore inportant national nmonunents, was inposed at the

Secretary of Interior |evel as response to those

terrorist attacks?

A Addi tional protection measures were
i mposed.
Q And in some ways, that would place sone

additi onal demand on the U.S. Park Police staffing?

26
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A That is correct.

Q Do you know whet her when the Secretary
di rected those changes whet her sone additional funds
acconpani ed the direction that would pay for
i mpl enenting those new denmands?

A | am aware that we were concerned and
that funds needed to be allocated to the Park Police
to meet those new demands.

Q Did you know whether for fiscal year '04
such additional funds were in factual |ocated?

A Wthin the allocation of the budget,
there was additional funds allocated to address sone
of those needs.

Q Did you ever becone famliar with the
details of the U S. Park Police budget yourself to
determ ne whether for fiscal year '04 the Secretary's
desired staffing levels for the U.S. Park Police for
the icons could be satisfied within w thout draw ng
Park Police fromother areas from which they
traditionally served?

A I don't recall those specific details.

Q Do you recall Chief Chanbers having a

27
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concern for fiscal year '04 that in order to neet the
Secretary's new expectations for staffing at the

i cons by the Park Police that she would, in fact,
have to draw sonme Park Police staff from other

assi gned areas?

A I recall that in the neetings that we had
about the '04 budget that our decision was to nmake an
eval uation of the role of the Park Police in totality
to determ ne whether or not additional resources were
needed.

Q Was that task dependent on refining the
m ssion of the Park Police?

A It was to review the priorities and what
the Park Police were allocated to then determ ne
whet her or not an evaluation and a reeval uati on of
that m ssion and role should occur

Q | take it at some point that there was a
consensus that a reevaluation of the mssion of the
Park Police should occur?

A Yes.

Q Now during the course of the discussions

about the Park Police budget planning and about their

28
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hi storical use of resources and eventually the
reeval uation of the mission efforts, do you recal

Ms. Chanbers ever stating her view in order to neet
the new expectations fromthe Secretary for staffing
at the icons that she would have to draw staff from
ot her assigned areas?

A I don't recall that specific comment
bei ng made.

Q Do you recall the Chief making a coment
that meant substantively the sane?

A No. Not the way you've phrased the
qguestion. No.

Q Okay. What do you recall Chief Chanbers
saying in those neetings in regard to what night be
t he consequence of staffing the icons at the |eve
the Secretary expected?

A That additional funds would be required
because of the overtine requirements to neet those
requi rements woul d be necessary.

Q The neetings that you attended that had
to do with either assessing the existing allocation

of resources within the Park Police or what |
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understand to be the subsequent neetings about
refining the mssion, in those nmeetings that you
attended was Chi ef Chanbers present?

A I don't believe that she was present in
t hose neetings.

Q That you attended?

Well, she was present in sone budget
nmeetings, but there was numerous neetings in which
this issue was di scussed. She was not present in al
of those neetings.

Q Thank you. And I'mtaking fromyour
answer that in the neetings that you're describing in

your answer these are neetings that you personally

att ended?
A Correct.
Q Was there a way to categorically describe

those neetings that the chief did attend those versus
those that she did not? For example, you indicated
the Chief may have attended budget neetings. Was
there sone ot her category of neetings that she did
not attend?

A Well, we have neetings weekly with the
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seni or managenent of the Departnent. Both
collectively and individually. And Chief Chanbers
woul d not have been in any of those neetings.

Q And do | take it that those neetings
woul d have at |east on some occasions discussed U.S.
Park Police either their historical allocation of

resources or the effort to refine the m ssion?

A That's two different questions.
Q Fine. Let's take one at a tinme, if that
hel ps you. In those neetings you described the

seni or managenent neetings, was the topic discussed
of how the U S. Park Police were historically and
perhaps currently allocating their resources?

A My recol |l ection generally not
specifically was that at those neetings, the budget
and its allocation within the Park Service was
di scussed. And by that very nature, | would assune
that Park Police budget -- the Park Police part of
the Park Service budget woul d have been di scussed.

Q Okay. Do you know whet her M. Bruce
Schaffer attended those neetings?

A M. Schaffer would have attended the
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budget neetings many of which Chief Chanbers -- sone
of which Chief Chanbers would have been involved in,
not all.

Q Al right. And the nmeetings we were
di scussi ng when | asked ny question were the senior
managenent neetings rather than the budget neetings.
Would M. Schaffer have been present for those?

A No.

Q Those seni or managenment neetings you
di scussed, who woul d have been present for those?

A There are several different senior
managenent neetings. Monday nornings. Every week.
The Secretary, nyself, and all of the Secretary's

seni or managenent staff. All the assistant

secretaries and the Solicitor neet. Once a nmonth the

bureau heads. Let ne backup. And the deputy
assi stant secretaries neet every week.

Once a nonth, the senior management of
the bureaus, the deputy directors as well as the
bureau heads neet at the Monday norning neeting.

Q | see.

A During the week, each Assistant
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Secretary, the Senior Assistant Secretary's senior
staff, the bureaus and the bureaus' senior staff neet
with the Secretary individually.

Q Okay. So, those taken together would be
the senior staff neetings you were referring to?

A Correct.

Q Okay. Now, you're famliar with a
M. Paul Hoffman | take it?

A | am

Q And he is one of the deputy assistant
secretaries?

A He is.

Q What is his position in line of authority
inrelation to yourself?

A M. Hoffrman reports to the Assistant

Secretary, and the Assistant Secretary reports to ne.

Q And is that Assistant Secretary Manson?
A It is.
Q So as | understood your description of

the various neetings, M. Hoffnman would attend the
Monday norning neetings with the senior nmanagenent ?

A That is correct.
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Q And that would be on a weekly basis?
A That is correct.
Q Are you famliar with the relationship of

the U.S. Park Police budget as it does or does not
fit within a National Park Service budget? |In other
words, the relationship between the two?

A Yes.

Q Is that relationship one in which the
Congress gives an allocation for the National Park
Service which is then essentially divided up anong
the units within the National Park Service or is
there a direct allocation to the U S. Park Police by
t he Congress?

A My recollection is that the Park Service
Police budget is an integral part integrated into the
Nati onal Park Service budget.

Q Do you recall reviewing any draft or
proposed budget for fiscal year '05 for the U S. Park
Pol i ce?

A I was involved in the preparation of the
'05 budget for the Departnent as well as for the Park

Service and the Park Police.
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Q Okay. Do you recall ever reviewing a
version of a budget proposal for the U S. Park Police
whet her al one or as part of the larger budget for the
Nati onal Park Service that woul d have proposed an
increase in funding for fiscal year '05 as conpared

to fiscal year '04 in an anmount of approximtely

three or $3.3 million?
A I do not recall that.
Q If there had been such a proposal, do you

think it m ght have passed over your desk or that you

woul d have reviewed it?

A Potentially.

Q Not necessarily?

A Not necessarily.

Q Do you recall a proposal for the U. S

Park Police budget for fiscal year '05 in which an
anount of a budget increase for fiscal year '05 as
conpared to fiscal year '04 was proposed in an anount
of approximately $9 nmillion?

A Not specifically.

Q We will cut this short hopefully and ask

do you recall any specific figure for a budget
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increase in a proposal for the U S. Park Police for
fiscal year '05?

A I do not recall any specific nunbers.

Q Do you ever recall discussing with Ms.
Chanbers alone or in the presence of others what Ms.
Chanbers felt was needed in terns of an increase in
budget for fiscal year '05 for the U S. Park Police?

A We had neetings in which we discussed as
part of the 'O05 budget preparation the integration of
the review of the mission, and goals, and objectives
so that we could, in fact, nmake what we hoped to be a
direct allocation of nobnies to the Park Service
Police. | don't recall specifically any concrete
proposal or suggestion from Ms. Chambers today.

Q Did you ever review a docunment which
woul d have been or purported to be a request by the
U.S. Park Police thenmselves for what they felt, the
Park Police felt, were their budgetary needs for
fiscal year '05 as distinguished froma docunent that
m ght have been prepared by M. Bruce Schaffer for
the National Park Service that may have reflected his

or others views of the Park Police needs?
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A I don't recall having seen such a
docunent .
Q Do you recall an issue arising during Ms.

Chanbers' tenure as Chief of the U S. Park Police
that involved the proposed detailing of a staff

person in the Chief's executive command, a Ms. Panel a

Bl yt h?
A Yes.
Q And do you recall the first time it came

to your attention that anyone was considering
detailing Ms. Blyth fromher duties as specia

assi stant to Chi ef Chanbers?

A Yes.

Q When did that occur, as best you can
remenber .

A I don't know the specific date.

Q Can you ballpark it for us?

A July, August, possibly of 2003.

Q Okay. How did that matter first conme to

your attention?
A | had a -- | was out of town. | had a

nmessage on ny cell phone from Jeff Capps indicating
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that there was an energency, please call him | did.
He indicated that Chief Chanbers needed to speak to
me.

My recoll ection today is that | suggested
t hat Chi ef Chanbers call nme or he may have given ne
her number and | called her. Exactly how that
transpired, | amnot sure with ny recollection today.

Q And M. Capps, | take it, was at that
time functioning in his role as an officer for the
Fraternal Order of Police?

A That is ny understanding. Yes.

Q And did M. Capps tell you what the
matter was that needed to be discussed with Chief
Chanbers?

A I don't recall himindicating to ne the
nature of the energency.

Q And do you recall inquiring of him what
the nature of the matter night be?

A | am sure | probably would have inquired
about the very nature of it, but | just don't recal
if he told me what the nature of it was.

Q Okay. And did you have any reason to
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know the nature of the matter prior to M. Capps
calling you about that?

A No. | don't believe so.

Q Had Director Miinella of the Park Service
informyou that Ms. Blyth would be re-detailed or
that she m ght be detail ed?

A No.

Q Do you know whet her M. Don Miurphy of the
Nati onal Park Service m ght have di scussed that
matter with you prior to this call?

A No.

Q | take it as a followup to M. Capps'
call, did you speak with Ms. Chanbers?

I did.
Do you recall how that cane to happen?

Either she called ne or | called her.

o r» O >r

And whi chever way that conversation took
pl ace, did you in speaking with Ms. Chanbers indicate
to her that she should not be speaking with you about
that matter?

A No.

Q Prior to communicating with Ms. Chanbers
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about that matter, did you make an inquiry with
Director Muinella on that sane topic?

A | spoke to Ms. Chanbers. | had no
know edge of what the topic was.

Q So, you woul d not have spoken to Ms.
Mai nel | a about it?

A No.

Q You did speak with Ms. Chanbers. You do
recal |l when that conversation took place?

A My recollection is that it was on a

weekend. Whether it was Friday, or Saturday, or

Sunday, | just don't recall. But | believe it was on
a weekend.
Q And did you understand that some action

was contenpl ated occurring regarding detailing M.

Bl yth which would be the follow ng Monday?

A | recall there was a proposed action that
was to occur. | accept your timng of it.

Q It does not sound wong necessarily to
you?

A No.

Q Did Ms. Chanbers discuss with you the
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substance of her concern regarding that detail?

A Yes.

Q What did you understand the concern was
from Ms. Chanbers' point of view?

A My recollection was that Ms. Chambers was
concerned that as part of the budget analysis, the
preparati on and m ssion anal ysis and preparation
that she had -- was using Ms. Blyth to prepare sone
docunents that were to be prepared by the end of that
week for submission to the Director of Park Service
to Judge Manson and nysel f.

Q And did you understand that that effort
was within the efforts that you expected to be
performed in ternms of budget planning and ni ssion
refinement?

A Yes.

Q Al right. And did you consider the task
Ms. Chanbers was relying on Ms. Blyth to performto
be important tasks within those areas?

A The directive to prepare the budget
eval uati on and m ssions was, yes, very inportant.

Q Did you make any decision during that
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phone call as to how you felt the detailing of M.
Bl yth shoul d be handl ed?

A No.

Q When you finished with that conversation
did you make any additional inquiries to informyour
decision as to how that issue of Ms. Blyth's proposed
detail should be handl ed?

A | followed up, as | recall, after that
conversation and called, | believe, Director Mainella
and the Assistant Secretary and ask that they cone
together next day with a neeting to discuss the
concerns.

Q Okay. And woul d you have expected them
to have cone together on a weekend to do that?

A As | said, | think it was on Sunday. So,

| believe that the neeting occurred the next day on

Monday.
Q VWi ch woul d have been a business day?
A Yes.
Q And do you know whet her the Assi stant

Secretary, M. Manson, and Director Mainella, in

fact, did neet on that matter?
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A That is my recollection.

Q | take it you were not present for that
neeti ng?

A No. | was.

Q You were present. So, what do you recal

occurring in that neeting?

A My recol |l ection was that a neeting
occurred with -- It's been a while. But ny
recoll ection of the participants were Lynn Scarlett,
Assi stant Secretary for Policy and Budget; Larry
Par ki nson, the Deputy Assistant Secretary; Craig
Manson, Director Muinella, and Paul Hoffrman -- excuse
me. Not Paul Hoffrman. The Deputy Director
M. Mirphy?
M. Mirphy. Thank you.

You' re wel cone.

> O > O

Were there for that nmeeting. W had a
nmeeting. And Chief Chanbers was there for the
nmeeti ng al so.

Q And if this is the neeting |I'mrecalling,
Ms. Chanbers woul d not have been present during the

early portion of the neeting but would have been
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invited to join it later?

A That is correct.

Q Now prior to that neeting taking place,
had you communi cated any direction to Assistant
Secretary Manson or any other party as to how to
proceed on the detail of Ms. Blyth?

A My recoll ection today is that | discussed
wi th Judge Manson that until we had that neeting that
we shoul d not make a change because Judge Manson had
directed a presentation to be prepared until he
understood the nature of that presentation and how it
was going to be done, that we should have a neeting
first.

Q Understood. So | take it and pl ease
correct nme if | msunderstand, that you would have
di rected Assistant Secretary Manson to conmunicate to
M. Murphy or whoever it was necessary to tenporarily
hold on off the detail of Ms. Blyth until this
nmeeting took place?

A I think word directed is probably much
stronger than what | would --

Q Recommended or what woul d word?
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A We had a di scussi on. I think out of that

di scussi on that was Judge Manson's decision, as |

recal | .

Q | under st and.

A It m ght have been after he talked to
Director Mainella. | just don't recall all the facts

at this tinme.

Q Do you recall as a consequence of your
di scussions with Assistant Secretary Manson and
what ever ot her inquiries he nmay have nmade with
Director Mainella or others that he chose to
communicate to M. Murphy to at |east tenporarily
hold off on the detailing of Ms. Blyth until this
nmeeti ng woul d take place?

A Since the neeting was the next day, |
don't know what actually occurred.

Q Are you certain the neeting was the next

day or might it have day been a day or two?

A It may have been Tuesday.

Q It was soon thereafter?

A Yes. | recall it alnost inmmediately.
Q Okay. In this neeting that took place,
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or let nme ask you. Do you recall that, in fact, Ms.
Blyth was not effectively detailed until prior to
t hat nmeeting?

A | don't recall the details.

Q Do you know whether Ms. Blyth has ever
been detail ed?

A My recol |l ection of the outcone of the
nmeeting was there was a nodification of the detail

Q And do you recall the nature of that
nodi fi cation?

A My recollection is that the objective of
the detail was to give Ms. Blyth an opportunity to
work within the budget shop so she could understand
t he budgeting process and procedures used in the
Federal Governnent.

So, in order to allow for Ms. Blyth to
performthe duties that Ms. Chambers indicated she
needed to help her on, she was to performthose
duties and al so part of the tine do the detail also.

Q | see. So as | understand the
nodi fication that was agreed upon by sone parties at

| east, Ms. Blyth would essentially have her tine

46



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

split between her duties as special assistant to
Chi ef Chanbers that she had been perform ng plus she
woul d be doing sone additional duties as part of the
pl anned detail ?

A That is ny recollection.

Q Ckay. Do you know whet her there was a
record kept of this particular neeting?

A No.

Q So, | take it that you did not direct any

m nutes to be taken?

A No.
Q And | assunme it was not recorded?
A No.
Q Do you know whet her any party took

mnutes in that neeting or took notes?

A I don't recall anyone taking notes
specifically.

Q Do you know whet her there was anot her
meeting with simlar participants that would have
taken place in August or Septenber of 20037

In other words, neeting between yourself,

Director Minella, Director Mirphy, M. Scarlett,
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perhaps others in which Ms. Chanmbers woul d have been
waiting outside for a period of tinme and then invited
to come in later? Wuld there have been a second

neeting of that character in that sane tinme frame?

A | don't recall a second neeting of that
nat ur e.
Q Who woul d have set the purpose for that

particul ar neeting?

A The first neeting or the nmeeting that |
recal | ?

Q Yes, sir.

A I think I did.

Q Okay. And is it the purpose you've

described here this norning to resolve the matter of
the detail of Ms. Blyth?

A The purpose of the neeting was to assure
that the directive that had been issued to have an
eval uati on performed of the budget could, in fact, be
performed, in a tinely fashion which, as | recall
was the end of that week.

Q Okay .

A Because it was part of the '05 budget, |
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believe. That tine frane.

Q So as | understand, the purpose as you
said it for that neeting was to insure that steps
woul d be taken to make sure that preparation of those
budget docunents and whatever anal ysis needed to be
done could be done in a tinely manner?

A Correct.

Q And | also take it from your testinony
t hat whether or not Ms. Blyth should be detailed
during this time franme was to be evaluated in terns
of its inmpact on achieving those goals of doing that
budget anal ysis and preparing those docunents. Did I
hear you correctly?

A I think the correct summary woul d be that
at the neeting a decision was made to alter the
detail so that Ms. Blyth could participate both in
the detail and in the budget analysis and
submi ssi ons.

Q Okay. So, the topic of Ms. Blyth's
detail did come up in a neeting and there was a
nodi fication made in the direction you have

testified?
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A There was a change in the detail. That
was a part of the objective of the neeting.

Q Okay. Thank you. Did you ever
comunicate in witing with anyone as to agenda or

pur pose of this neeting?

A No.
Q Not even an e-mail ?
A | don't -- No. | don't recall ever

havi ng done that.

Q Did you ever verbally comunicate with
anyone that the purpose of this neeting would be
specifically to evaluate Chi ef Chanbers' performance
in her job?

A No.

Q Did you ever communi cate with anyone that

the purpose of that neeting would be to evaluate the

overall performance of the United States Park Police?

A No.

Q Did you ever conmunicate to anyone a
purpose for this neeting other than you described in
your testinony today?

A No.
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Q Do you know a M. Janes Cason?

A | do.

Q Who is he?

A Associ ate Deputy Secretary.

Q Okay. O the Interior?

A Correct.

Q And was he present for this neeting that

you have described where Ms. Scarlett, M. Muirphy,

Ms. Mainella, and eventually Ms. Chanbers was

present ?
A He may have been.
Q Do you recall what Director Mainella said

in this nmeeting prior to Ms. Chanbers entering?

A No. No specific comments to this point.

Q Do you recall the gist of what Director
Mai nel | a may have comunicated in this neeting?

A I can't recall. Nothing was -- Had a
broad range of topics. So, | can't specifically tel
you what she said about any of those topics right
now.

Q Okay. And | think you probably recall ny

guestion was not specific wording that Ms. Minella
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may have used but the gist?

A Not specifically on anything right now.
No.

Q Do you recall anything at all of

subst ance whi ch may have been conmmuni cated by the

Director?
A Not her specifically.
Q That was my question; about her

specifically. Do you recall any substance that was
comuni cat ed by Deputy Director Murphy in that
nmeeting on any topic?

A I would say that M. Mirphy was concerned
that the detail was being nodified but once all the
di scussi ons had occurred he agreed with the
nodi fi cation.

Q And when Ms. Chanbers was eventually
invited into the neeting, did certain -- had certain
persons departed prior to that point in tine?

A I don't recall.

Q Do you recall M. Mirphy |eaving before
that nmeeting was over?

A | don't recall.
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Q Do you recall M. Mirphy upon his
departure when Ms. Chanbers entered making a
statenment to the effect and no |'m not ned.
Sonmething like | have to catch a train and no |' m not
mad?

A No. | don't recall that comment.

Q Do recall whether Ms. Scarlett was
present during the portion of the neeting in which
Ms. Chanbers was present?

A My recollection is that she was there,
that she was there for part of the neeting. | don't
recall who |eft when.

Q | take it your recollection would be the
same for M. Parkinson?

A Correct.

Q And any other party | could name your
answer would be the sane | take it?

A Well, | recall that people left. And ny
recoll ection today as you asked the question is that
there was a follow up neeting that evening with
Teresa Chanbers, the Director of Park Service, and

maybe Judge Manson, but that's my recollection of
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what was happeni ng.
Q And that nmeeting that you are descri bing
as a followup with Ms. Chanbers, would that have

been the only tinme you spoke with Ms. Chanbers on

t hat day?
A I spoke with Ms. Chambers during the
general neeting. | did not attend a subsequent

meeting with Ms. Chanbers.

Q Okay. | want to be as clear as we can be
about this. The follow up neeting described as
happening with Ms. Chanbers, were you present for
t hat ?

A No.

Q So as far as you can tell, you would have
spoke with Ms. Chanbers during the earlier neeting,
what you call the general neeting?

A Correct.

Q There woul d have been a | ater neeting
t hat evening between Ms. Chanmbers. And who woul d
you have understood to have been present during that
additional neeting in addition to Ms. Chanbers?

A The Director of the Park Service and
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possi bly the Assistant Secretary.

Q M. Manson?
A Correct.
Q And as far as you know, not Deputy

Di rector Murphy?

A | don't believe so.

Q Any other parties that you renenber?

A I wasn't at the neeting. |'mjust
giving you ny recollection. | don't recall. That's

my recollection of who potentially was at that
nmeet i ng.

Q And why is it that you understand that
such a follow up neeting woul d have taken place? How
did you conme to understand that?

A Ei ther that was what was agreed to during
that general neeting and/or later on | was told that
a neeting had occurred. |'mnot sure which one it
was.

Q Al right. And that general neeting that
happened when you were present, do you recall any
parties, even if you can't name them at the nonent,

any parties departing that neeting before it was
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over?

A | just don't recall who departed early or
i f anyone departed early.

Q And to be as clear as we can be, |
believe we said earlier that you recall that sone
parties may have departed the neeting early before it
was over but you do not recall who they were. |Is
that the best statenent of your recollection at the
nonment ?

A As | think | just stated, | don't recal
i f anyone left early.

Q | see. | understand. That's a pretty
clear answer. Do you recall who would have set the
agenda or the purpose for that foll owup neeting that
you believe woul d have taken place with the Director
perhaps the Assistant Secretary, and Ms. Chanbers?

A No.

Q When it came tine for Ms. Chanbers to
enter that general neeting you attended, who was it
that invited Ms. Chambers to cone in?

A | don't recall.

Q Do you recall speaking with Ms. Chanbers
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in the hallway before she was invited in?

A | don't recall.

Q Do you recall any statenment you woul d
have made to Ms. Chanbers regardl ess of the

circumstances prior to her joining that genera

nmeeti ng?

A No.

Q Do you recall at any point in tine ever
assuring Ms. Chanmbers that -- in that neeting, the

general nmeeting you attended, that nothing bad was to
happen to her?

A | don't recall that kind of a
conversati on.

Q Do you recall your intent at the tine
bei ng that nothi ng bad woul d happen to Ms. Chanbers

in that neeting?

A That was not the objective of the
neeting.
Q So, it wasn't about Ms. Chanbers

performance or discipline | take it?
A That's correct.

Q In that general neeting before Ms.
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Chanbers entered, did any party other than yourself
rai se the issue of discipline for Ms. Chanbers?

A | don't recall that being raised during
that nmeeting. No.

Q Did anyone attenpt to use that particul ar
meeting to solicit input on Ms. Chanbers' performance

as Chief of the U S. Park Police to your know edge?

A To my know edge, that was never
di scussed.
Q Did you ever have occasion to conmmunicate

with Director Mainella or Deputy Director Mirphy your
desire that there be no retribution to Ms. Chanbers
for having rai sed her concern with you about the
detail of Ms. Blyth?

A No.

Q Did you ever approve of any disciplinary
action to be taken agai nst Chief Chanbers by Director
Mai nel | a or Deputy Director Mirphy because she had
rai sed the concern with you about the detail of Ms.
Bl yt h?

A No.

Q Di d anyone ever informyou, Director
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Mai nel | a or Deputy Director Mirphy, or anyone el se at
any point intime that there was a plan to take

di sci plinary action agai nst Chief Chanbers because
she had raised the concern with you about the detai
of Ms. Blyth?

A No.

Q Did you ever cone to know at any point in
time that disciplinary action had, in fact, been
t aken agai nst Chi ef Chambers because she had raised
the concern to you about the detail of Ms. Blyth?

A Eventually |I was informed of the
di sci plinary action that was taken agai nst Chi ef
Chanbers the specifics of which | don't know that |
under stood taking as you articul ated.

Q I amnot neaning to tell you that such
action was taken on that. | am asking have you cone
to know t here have been?

A | understood that disciplinary action was
t aken agai nst Chi ef Chanbers. The exact nature of
why it was taken to ny recollection was not
articulated to ne.

Q | see. I'mtaking fromthat answer --
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pl ease correct nme if | msunderstand you -- that no
person ever communicated to you at any tine that
actions taken agai nst Chief Chanbers were based in
whol e or in part specifically because Chi ef Chanbers

had appealed to you on the matter of the detail of

Ms. Blyth?
A That is correct.
Q Did you ever cone to determ ne after

speaking with Director Minella about the issue of
the detail of Ms. Blyth that Director Miinella had
previ ously spoken with Chief Chanbers on that matter?
A | don't recall that conversation. No.
Q Do you know sitting here today whether or
not Chi ef Chanbers had di scussed the issue of the
detail of Ms. Blyth with Director Mainella prior to

approaching you on that matter?

A No.

Q You don't know either way?

A No.

Q Do you know whet her prior to discussing

the matter with you of the detail of Ms. Blyth Chief

Chanbers had previously discussed that matter with
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Deputy Director Mirphy?

A | sinply don't recall that being part of
the discussion on the eve of the conversation with
Chi ef Chanbers as to whether or not that was what she
i ndi cat ed.

Q So, you don't recall whether she had told
you she had tal ked with Miurphy before that?

A Correct.

Q Did you come to learn fromany source at
any tinme that Ms. Chanmbers had, in fact, discussed
the matter of the detail of Ms. Blyth with Deputy
Di rector Murphy prior to approachi ng you on that
matter?

A The sequence of events is blurred because
of the neeting that occurred right after that whether
the next day or, as | recall it, where sone of those
di scussions occurred within the neeting with Director
Murphy -- Director Minella and Deputy Director
Murphy prior to Teresa entering the neeting.

Q Do you recall whether in that neeting
prior to Ms. Chanbers entering whether M. Mirphy

made cl ear that he had di scussed the matter with M.
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Chanber s?
A | just don't recall the specifics.
Q Okay. Understood. 1Is it fair to say

t hat one of your purposes for this neeting was to
i nsure that Ms. Chambers' view was communi cated to
Deputy Director Murphy, and Director Mainella, and to
some extent vice versa before you made a fina
decision on that matter?

A The purpose of the neeting was to assure
that the -- W had had a prior budgetary neeting on
t he budget, and the purpose, goals, and objectives,
and m ssion of the Park Police. And a decision had
been made that Teresa woul d prepare that docunent.
And there was a tinme line for that docunent.

The purpose of that neeting was to assure

that that could be acconplished in a tinely manner.

Q Okay. And there was no other purpose?
A No.
Q VWhen | chatted with Ms. Chanbers on that

weekend eveni ng regardi ng her concern about the
detail of Ms. Blyth, did you ask her directly whether

she had first discussed the matter with Deputy
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Di rector Murphy?

A | sinply don't recall that part of
this -- that being part of the conversation.
Q And woul d your answer be the sane

regardi ng whet her Ms. Chanbers had di scussed the
matter with Director Mainella?

A | don't recall that at this tinme.

Q Okay. Did you communicate to Ms.
Chanbers at that tinme that she was in any way acting

i nproperly in comunicating with you about that

mat ter ?
A | don't recall indicating that.
Q And did you communi cate that to M.

Chanbers at any point in tinme after that conversation

that she had acted i nproperly in broaching the matter

with you?
A No.
Q Do you recall there being a special event

that the U S. Park Police had sone role in that
i nvol ved the National Football League?
A Yes.

Q What was that event?
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A That woul d have been Septenber of '03
Maybe it was | ate August or early Septenber of '03

for the kickoff of the National Football League.

Q Basically the season kickoff?

A Correct.

Q And was that a happening on the mall?
A It was.

Q And the Park Police were providing

security for that | take it?

A The Park Police were part of the Park
Servi ce.

Q Arrangenents --

A -- arrangenents. At some point, we need

to take a break.

Q This is a pretty good tine. Let ne ask
just one nore question, and then we will take that
br eak.

A Good.

Q Do you recall encountering Ms. Chanbers

at that event?
A I don't have a specific recollection of

neeting her specifically at that event.
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MR. HARRI SON: Let's go ahead and take

our break.
(O f the record.)
BY MR. HARRI SON:
Q M. Giles, we were chatting about the
NFL event on the mall, and you do not recall

encountering Ms. Chanbers at that time. Do you ever
recall discussing the NFL event with Ms. Chanbers?
A | don't have a recollection of that
conversati on.
Q Okay. Do you recall encountering Ms.
Chanbers at sone point perhaps in the tine franme of
the NFL event and asking her how things were going

after the general neeting you described with all the

parties?
A | don't recall that conversation.
Q Was there a plan that canme out of that

general nmeeting with Director Minella, Deputy
Director Murphy, and Ms. Scarlett, and the others you
described for Ms. Chanbers to neet with anyone as her
followup to that neeting?

A Yes.
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Q And what was the foll owup plan as you
remember it?

A My recol |l ection was that the Assistant
Secretary and the Director of the Park Service were

going to neet with Ms. Chanbers weekly.

Q As a followup to that neeting?
A Yes.
Q Did you make any inquiry, substance of

that neeting, to see if those foll owup neetings
were, in fact, were taking place?

A | recall asking if right after that the
nmeeting if the neetings were occurring or the neeting
had occurred and ny recoll ecti on was sonme had and

some hadn't due to scheduling of the travel and

t hi ngs.

Q Do you recall who comunicated that to
you?

A Ei ther Director Miinella or the Assistant
Secretary. |'mnot sure which

Q Okay. Do you occasionally have neetings

with Director Mainella in the absence of Assistant

Secretary Manson?
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A | have. Yes. That does occur.

Q And are those neetings always on your
initiative?

A Not necessarily.

Q | take it you never disciplined Director

Mai nel | a wi t hout Assistant Secretary Manson bei ng

present ?
A No.
Q Have you ever told Director Minella that

she woul d need to communi cate with you only through
Assi stant Secretary Manson?

A No.

Q | take it you are not offended by direct
conmuni cations fromthe Director?

A No.

Q What was the specific docunent that you
were referring to that was due to be prepared in the
time frame of this general neeting that you wanted to
make sure was prepared in a tinely manner? Do you
recall referring to such a document?

A Yes.

Q Okay.
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A My recollection is that it was a docunment

as part of the '05 budget subm ssion.

Q Okay. Would it have had a nanme?
A I don't think it probably woul d have.
Q Is it fair to say that it would have been

the U S. Park Police input for the '05 budget or do
you recall the substance?

A My recol |l ection was that as part of the
eval uati on both of the m ssion and the budget that

this document was to be prepared. Yes.

Q Do you know who was to have authored it?
A The Park Service Police.
Q Was there a joint effort of anyone in the

Nati onal Park Service, or the Departnent of Interior
or was it solely an effort of the Park Police to your
know edge?

A My recollection is that it was a joint
effort that included Deputy Assistant Secretary Larry
Par ki nson.

Q Do you recall when you would have
recei ved that docunent?

A I don't recall receiving the docunent.



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

Q And | take it that that nmeans as of today
you have not received it?

A That is correct. The docunent, as |
recall, was being prepared for the Director and the
Assi stant Secretary.

Q | see.

A And t he assistant Secretary for Policy,

Budget and Anal ysi s.

Q That woul d have been Ms. Scarlett?

A Yes.

Q So, it may have been subnitted to those
parties?

A It could have been.

Q Have you been involved in any manner at

any time in any performance appraisal for Chief

Chanbers?
A No.
Q Had it ever conme to your attention that a

performance apprai sal was being prepared in witing
by any party for Ms. Chanbers?
A No.

Q | take it you've never seen a performance
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apprai sal draft or final for Ms. Chanbers?

A No.

Q Did it ever cone to your attention that
anyone was preparing a performance plan or a

performance i nprovenent plan for Ms. Chanbers?

A No.

Q And | take it you've seen no such
docunent ?

A No.

Q Were you aware that at some point in tine

Ms. Chanbers was placed on administrative | eave?

A Yes.

Q And when did you first becone aware of
t hat ?

A The day it occurred, | believe.

Q Do you happen to renenber what day that

woul d have been?

A No.

Q And do you recall how you came to be
aware of that on that day?

A | don't recall who inforned nme at this

poi nt .
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Q Wul d it have been a verbal
per son-to- person conmuni cati on do you think?

A That would normally be how that would
occur. Yes.

Q Were you told before the notice was given
to the Chief or after? Do you know?

A | don't recall today whether | had prior
notification or not.

Q But in this case, it would have been no

sooner than the same day?

A That is ny recollection.
Q When you were told of the administrative
| eave being issued to Chief Chanmbers, did you -- were

you asked to approve it?

A No.

Q Do you recall stating anything in
response to that information?

A No.

Q WAs there any record of the conversation
in which you were told of that?

A No.

Q And | take it you don't recall who would
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have been present?

A No.

Q Do you happen to recall why you woul d
have been informed at that tinme?

A As the Chief Operating Oficer of the
Departnment of Interior, I was infornmed as the Chief
Operating Oficer.

Q And | take it fromyour testinony that
essentially you were be given notice of a decision
that had been nade by some other official. You were
not being asked to participate in that decision?

A That is correct.

Q Do you know whet her Ms. Chanbers had been
gi ven any advance notice of that decision prior to
the day that she was placed on adm nistrative | eave?

A | do not know.

Q Did you have any occasion to notice an
article in the Washi ngton Post that was published
Decenber 2nd, 2003, in which Chief Chanmbers was
referred to?

A I think I know the article you're

speaki ng of.
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Q Let's see if we have that handy here.

MR. HARRI SON: Let me take a nonment to
grab a copy of that.

(O f the record.)

BY MR HARRI SON

Q I am going to show you a docunent
previously marked as an exhibit to M. Hoffrman's
deposition, Exhibit Nunmber 2. | don't have any extra
copies at the nmonent. See if you recognize this
article. It may be in a different format than you
have seen it in the newspaper.

A | recall seeing the article.

Q Al right. Wen did you first notice the
article here. Excuse ne.

MR. L' HEUREUX: Counsel, could we have a
description of the article.

MR. HARRISON: | believe it is in the
record. It is an article fromthe Washi ngton Post,
Decenmber 2nd, 2003. Indicates page B01l, but | don't
know from nmenory whether that's correct or not.
Witten by David Fahrenhold. The title is Park

Police Duties Exceed Staffing.
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BY MR. HARRI SON

Q And when did you first notice that
article?

A The day that it was published.

Q Woul d you have seen it prior to arriving

at work on that day do you think?

A | don't recall.

Q And did you notice it on your own or did
sonmeone bring it to your attention?

A I don't recall whether | saw it or ny own
or soneone brought it to ny attention

Q Did you have occasion to discuss this
article in any manner with anyone on the day it was
publ i shed, Decenber 2nd?

A | believe it was discussed in generic,
general fashion.

Q And wi t h whont?

A Wth the senior managenment staff of the
Department of Interior

Q And woul d that have been in individua
conversations or a neeting of sone kind?

A I think it was at a staff neeting the
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i ssue was brought up.
Q Do you recall who m ght have brought up

that issue of that newspaper article?

A No.

Q And who woul d have been present?

A It possibly could have been in a
meeting -- | would just be speculating. | don't

recall the specific nature of the neeting.

Q Di d anyone mention a concern about the
article to you on that day?

A I think that there was general concern
about the nature of the article.

Q Okay. Do you know whet her Director
Mai nel | a had expressed a concern about it?

A I don't recall specifically who discussed
the nature of the article.

Q And | assune you do not recall whether
M. Mirphy did so or not?

A No.

Q Al right. D d you receive any tel ephone
calls about this article during that day, Decenber

2nd?
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A I don't recall any.

Q Do you recall receiving any e-nmails about
the article?

A No.

Q Did you yoursel f conmunicate to any ot her
person a concern you had about the article on that
day?

A No. | don't recall, one, who was -- when
t he di scussion ensued. So, | can't say who | may
have expressed concerns about the article to.

Q Apart from names, do you recal
expressing a concern about the article to soneone?

A | was concerned about the nature of the
content of the article as relates to the strategies

that we were being enployed to protect icons.

Q Did you express that to sonmeone that
concern?
A General ly, yes. To whoever was invol ved.

VWhoever woul d be di scussing the newspaper article
with.
Q Okay. Did you indicate to anyone that

you felt that Ms. Chanbers should be disciplined
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because of sone statenent she nmade in this article?

A No, | did not.

Q Subsequent to Decenber 2nd, did you ever
comuni cate to anyone that you felt Ms. Chanbers
shoul d be disciplined because of sone statenent she
made in the article?

A No.

Q No? Did anyone on Decenber 2nd
comuni cate to you that they thought Ms. Chanbers
shoul d be disciplined because of sone statenent she
made in this article?

A | don't know

Q Di d anyone conmuni cate to you an intent
on Decenber 2nd, 2003, to restrict M. Chanbers
future statenents to the nedia?

A | don't recall that being discussed.

Q Did you yoursel f conmunicate to anyone
your intent that Ms. Chambers' future comrunication
with the media should be restricted?

A | did not.

Q Is there anything in this article before

you that to your know edge has been classified as not
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to be rel eased under any national security
classification? And | believe and correct ne if | am
wrong. | believe those classifications are top
secret, secret, and confidenti al

A I don't recall whether the plans for the
icons were classified or not.

Q Did you ever nake an inquiry to determ ne
whet her any statenent in this article had been
cl assified?

A | have not.

Q Are you aware of any statenent in this
article that had been categorized with any form
designation other than the three classified
cat egories such as | aw enforcenent sensitive, or any
other type of classification, or confidentia
designation? |'m speaking formally whether there had

been a docunent stanped as such

A I am unaware of a determ nation of that
nat ure.
Q When you took your position with the

Department of Interior, were you given any training

as to the nmeaning of the term | aw enforcenent
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sensitive?

A "' munaware of -- No.

Q Have you ever seen a docunent that
purports to define the neaning of the termlaw
enforcenent sensitive as that termwould be used in
the Department of Interior?

A No.

Q Did you ever cone to know that any action
was taken agai nst Ms. Chanbers by her superiors
because of any statenment she made in the Decenber
2nd, Washi ngton Post article?

A | becane aware of the actions taken at a
| ater date. Yes.

Q Now, ny question went a little beyond the
actions taken to a specific reason for those actions.
And you nmay or may not be neaning to say that in your
answer.

So just to be clear, when did you becone
aware of the actions taken agai nst Ms. Chanbers, at
any tinme did you becone aware that one of the reasons
for any of those actions was statenents nmade by M.

Chanbers in the Decenber 2nd WAshi ngton Post article?
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A | did become aware of the -- of the
actions taken and the reasons why.

Q And one of those reasons would be the one
| just stated?

A They were contained in the docunents that
I was shown during the Paul Hoffman interview, and
don't have that document in front of ne.

Q Understood. W nmy be able to refresh
your menory on that.

MR. HARRI SON: Let me mark this docunent
as Exhibit 1 to M. Giles' deposition.
(Giles Exhibit No. 1 was
mar ked for identification.)
BY MR HARRI SON:

Q Take a nmonent, M. Giles, and | ook over
Exhibit 1, and let ne know if you recognize it.

A This appears to be the transcript of the
interview w th M. Hoffnman.

Q Is there anything that you believe in
this transcript that mght refresh your nenory of
what you were shown at that tinme?

A I could read through it and see if it
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did. If you have sonething specifically you want to

poi nt to.

Q Okay. Maybe | can. Let nme ask you this.

Do you recall sonme docunent being shown during this
intervi ew?
A | believe there was a docunent shown to
me with the specifics of the renoval, the
di sciplinary action that was proposed by M. Mirphy,
| believe.
Q Yes, it was. GCkay. And you recall that
happeni ng during this interview?
A Yes. That's ny recollection.
Q Okay. And do you know why --
(O f the record.)
(The record was read by the reporter.)
BY MR. HARRI SON
Q That docunent that you were shown which
you understood to be the proposed renmoval by M.
Mur phy that woul d have stated the allegations or
charges. Do you know why you were shown that
document at that tine?

A Well, first of all, | don't know that's
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what | was shown.
Q Okay. May have been?

It may have been a docunent. |'m not
sure if that was what it was without |ooking at it
and having it.

Q Under st ood. And were you shown nore than
one docunent or was it just the one do you think?

A | don't recall.

Q Take a moment to gl ance through your
transcript there and see if you can find an
i ndi cati on of where you woul d have been shown a
docunent. | have gone through that task nyself and
have not found it. But it might be there.

A The only thing is the very first part of

the deposition or interview

Q Are you on a certain page there?

A Page three.

Q What do you find there?

A ["lIl just go ahead and give you ny copy

of this for what | mght want to review things on
certain page nunbers.

Q I don't suppose it tells you enough for
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you to renmenber what the document was?

A No.
Q Thank you for that. That's hel pful. Let
me show you anot her docunment. | don't think we're

going to need to mark it yet as a deposition exhibit.
I will describe it. And it may refresh your nenory
or not.

This docunent for the record is a
proposed renoval docunent authored by Don Murphy
dat ed Decenber 17th, 2003, regarding Ms. Chanbers.
So, take a nonent and see if that refreshes atoll on

what you may have been shown.

A This may have been the docunent | was
shown.

Q You are not conpletely certain?

A I am not.

Q Thank you. Whether or not that

particul ar docunent was the one that you were shown
at the time of your interview by M. Hoffmn, would
that occasi on have been the first tinme that you would
ever have revi ewed any docunent regarding a

di sci plinary action proposed or taken regardi ng Ms.
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Chanber s?
A That is correct.
Q Apart fromreview ng that docunent,

whi chever docunment it turns out to be, were you ever

informed that one of the reasons that M. Chanbers

was to be placed on adm nistrative | eave or to be

renoved was because she had nade certain statenments

inthis article of Decenber

Post ?

2nd in the Washi ngton

A Could you repeat that? | want to make

sure | got the first part

Q Sure. | wll

of your question.

do ny best. Maybe | can.

Apart fromthe docunent that you reviewed in your

interview with M. Hoffnman,

any ot her manner that

were you ever informed in

one of the reasons for M.

Chanbers being placed on administrative | eave or

bei ng removed was because of any statenent she nade

in this article of Decenber

2nd in the Washi ngton

Post ?

A Prior to that interview?

Q Well, we can break it up, if you wi sh
Let's start with that. Prior to the interview.
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A Was in | informed that she was being
renoved because of that?

Q Let me restate the conplete question, and
I will doit intw time frames and two different
questions. That may help us.

The first question is do you recall at
any tinme prior to your interview with M. Hoffman
being inforned in any manner that one of the reasons
Ms. Chanbers was being placed on adm nistrative | eave
or was proposed to be renoved was because of any
statement she nmade in the Washi ngton Post article of
Decenmber 2nd, 20037

A I think that | was inforned after the
action was taken the general natures of the issues
that were in the decision that was nade.

Q Okay. Do you recall circunstances in

whi ch you were infornmed?

A | don't recall the date or the
circumstances. | have general recollection of being
i nf or ned.

Q Wuld it have been in witing do you

think or do you think it would have been verbal ?

85



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

86

A It would have been verbal

Q Do you recall any person present?
A | do not.

Q Do you recall during that verba

comuni cation that you were informed that one of the
reasons for actions taken agai nst Ms. Chanbers was
the reason | stated in ny question? Her statenents
in the Washi ngton Post article.

A | recall a very general discussion
that -- No. | don't recall the specific
conversations about that.

Q So, | take it that you couldn't say
ei ther way whether that particular reason had been
mentioned at this tinme?

A | don't recall.

Q Okay. Now, is that the only tine that
you woul d have received a comuni cati on about the
reasons for the actions agai nst Ms. Chanbers prior to
your interview wi th M. Hoffman?

A I was never given any of the factors, the
specifics, regarding the renoval prior to the

interview with M. Hoffnan.
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Q And were you given any reasons prior to
the interviewwith M. Hoffman regardi ng why Ms.
Chanbers was placed on administrative | eave?

A My recollection is that there was a
general understanding that there were several issues
that had resulted in the adm nistrative action being
t aken.

Q The adm ni strative | eave action -- Do you
understand what | nmean by adm nistrative leave? It's
what | would sonetinmes call a suspension although
technically it nmay not have been certain definition
of suspension. It was when Ms. Chanbers was relieved
of |aw enforcenment authority, badge, and gun Decenber
5th, 2003.

And that is the particular action | am
aski ng you about at the nonent. Please distinguish
it fromlater actions that may have happened
regardi ng Ms. Chanbers such as a proposed renoval .

So, were you told at any tinme any reasons
for Ms. Chanbers being placed on adm nistrative | eave
on Decenber 5th where she had her badge, gun, and

police authorities relieved?



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

A Prior to that occurring?

Q Yes.

A No.

Q Were you told on Decenber 5th or

subsequent to Decenber 5th any reason for Ms.
Chanmbers being placed on adm nistrative | eave?
A I don't recall a specific conversation

wi th anyone in which that comuni cati on occurred.

Q Okay. Were you ever inforned in witing?
A No.
Q Do you recall anything of a nore genera

nat ure about such a comunication taking place?
A | have a recollection -- genera
recol lection that -- of what the issues were that

were part of the decision, but nothing formal was

ever conmunicated to nme either in witing or verbal

Q And woul d you have had that genera
recollection -- pardon ne -- general understandi ng
prior to your interview w th M. Hoffman?

A | believe that | had had a genera
under st andi ng of sone of the issues that were

i nvol ved but not hing specific.
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Q Prior to that interview?
A Ri ght .
Q What do you recall your genera

understanding at that tinme to be about why M.
Chanbers was placed on administrative | eave?

A Again, | don't recall any specifics of
any action that was taken, and ny -- so ny
recollection is clouded by after reading the papers
that were presented to nme that day of the interview
So, | just don't know when that transition occurred.

Q | take it fromyour testinony it would be
difficult for you to separate in your nenory today
what you m ght have | earned prior to your interview
and what you may have been shown during the interview
as the reasons?

A I can specifically say that | did not
know any of the details of the reason for the
admi nistrative action taken into any detail at al
until the day of the interview, until | read whatever
the docunent that was presented to ne.

Q | see, which may or may not have been

about the administrative |leave. |t nay have been
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about the proposed renoval ?

A Yes.

Q Di d anyone ask your approval prior to Ms.
Chanbers being placed on adm nistrative | eave?

A No.

Q Di d anyone ask your approval prior to the
i ssuance of the proposed renoving docunent that | did
show you date Decenber 17th, 20037

A No.

Q Di d anyone ask your approval prior to the
final decision by M. Hoffman to sustain the renoval

of Chi ef Chanbers?

A No.
Q O her than your interview with M.
Hof f man, did you play any role in the decision -- the

final decision to sustain the renmoval of Chief
Chanbers?

A No. It was a decision that was reached
by M. Hof f man.

Q Did you have any conmunication with M.
Hof f man about Chief Chanmbers other than as reflected

in this transcript before you of your interview?
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A No.

Q Did you have any role in the appoi nt nent
of M. Hoffman specifically as the deciding or
reviewing official for this particular decision?

A I did not.

Q When did you first cone to know that M.
Hof f man was to be the deciding official for this
particular matter?

A Sonetinme before the interview, | believe,

t hat he conduct ed.

Q Do you recall how that was communi cat ed
to you?

A | believe by one of my -- |I'm
specul ating. So, | shouldn't do that. | don't

recall the detail of who told nme that.

Q Okay. Were you given anything in witten
regardi ng your interviewwith M. Hoffman prior to it
occurring?

A No.

Q Did anyone discuss with you the questions
you might be asked in that interview prior to the

i nterview occurring?
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A No.
Q Did anyone solicit input fromyou as to

what questions m ght be asked of you in that

intervi ew?
A No.
Q Who was present for your interview with

M. Hoffman ot her than yourself and M. Hoffnman?

A Ms. Jackson, a court reporter, and there
may have been one other person present.

Q WAs t here anyone from Human Resources
present to your know edge?

A I don't recall there being anyone present
from Human Resources.

Q Do you know M. Steve Krutz of Human
Resour ces?

A | don't think | do.

Q Do you know M. Dave Davies from Human
Resour ces?

A No.

Q Are you uncertain as to whether there was
anot her person present?

A I don't recall anyone el se being present.

92



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

Q Did anyone ever inquire with you in
advance of the adm nistrative | eave decision for Ms.
Chanbers that was conmmuni cated to the her on Decenber

5th as to what reaction you would have to such an

action?
A No.
Q Did anyone ever inquire with you prior to

Decenber 17th, 2003, what your reaction would be if
Ms. Chanbers were to be proposed to be renoved?

A No.

Q Did anyone ever inquire with you prior to
July 9th of 2004 what your right action would be if
Ms. Chanbers were to be finally renoved?

A There was sone general discussions about
timng of actions.

Q Okay. Can | take it that the tining
guestion was regarding the final renoval decision for

Ms. Chanbers?

A Correct.
Q And you participated in that decision?
A It was brought to my attention that the

action was to be taken, that it was going to be
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t aken.

Q Di d anyone secure concurrence at that
time?

A Only in the sense of they were going to
make t he announcenent.

Q Were you being informed or were you being

asked to concur?

A | was being asked to -- | was being
i nfornmed.
Q And do you recall who brought that to

your attention at that tine?

A Maybe Ms. Jackson. | honestly don't
know.

Q Do you recall who m ght have been
present ?

A No.

Q Did you make a record of that

conversation?

A | did not.

Q Were you given anything in witing about
t hat ?

A | was not.
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Q Did you make any statenent at that time?

A | did not. | do not recall making any
statenent at that tinme.

Q Okay. Were you given any docunents at

that time regarding the decision to renmove Ms.

Chanbers?
A No.
Q Have you ever been given a docunent that

reflects a final decision by M. Hoffrman to renove

Ms. Chanbers?

A | don't recall ever seeing any such
docunent .
Q And | take it your answer would include

any draft or final version?

A That is correct.

Q Are you aware that Ms. Chanbers wote a
menop to Director Mainella on Novermber 28th of 2003
expressing a concern that because of the limtations
on staffing and funding for the U S. Park Police that
there was a serious risk of loss of Iife or |oss of
one of the icons, one of the national nonunments?

Were you aware of that?
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A I am not.
Q | take it you have not seen a Novenber

28th nmenmp to that effect?

A I do recall seeing a neno of that nature.

Q Apart fromreview ng such a nmeno, has
anyone ever brought to your attention that Ms.
Chanbers woul d have communicated to that effect to

Director Minella?

A I do not recall any such conmuni cati on.

Q Do you know a Ms. Debbie Weatherly?

A | do.

Q And who do you understand Ms. Weatherly
to be?

A She's the staff director | believe is the

title of the subconmittee on Interior on the House
Appropriations Comrittee.

Q And have you ever had occasion to speak
with Ms. Weatherly?

A Yes.

Q And nore than one?
A Yes.
Q

And under what circunstances would you
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have occasion to speak with Ms. Weatherly?
A Whenever there is a need to discuss with

her issues concerning the Departnent's budget or --

I've been to the WIf Trap with Ms. Weatherly. | do
know her.
Q And the Wl f Trap occasion, was that a

busi ness occasion, or social occasion, or business
enterprise?

A It was a business enterprise.

Q And you know what was happening with
regard to Wolf Trap that caused you both to be there

at the tinme?

A It was just a perfornmance.

Q You were both attendi ng?

A Yes.

Q Were you attendi ng together or separately

pardon ny asking?
A Separately.
Q Has anyone every restricted your
communi cation with Ms. Weatherly in any manner?
A No restrictions to her. W have

gui del i nes about how we shoul d comruni cat e.
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Q No one has ever attenpted to prevent your
communi cating with Ms. Weat herly?

A No.

Q Has anyone ever given you a directive or
meno that woul d descri be categories of comunications
that were prohibited between you and Ms. Wat herly?

A No.

Q Were you ever given any training as to
any limtations on your conmunications with Ms.

Weat herly or Congressional staff?

A No.

Q Have you ever been conmunicated with in
any manner by anyone that woul d have descri bed the
proper scope of your conmunications with Ms.

Weat herl y?

A There are guidelines, verbal guidelines,
that we have established on who and how
conmuni cati ons should occur with the various
comm ttees of Congress.

Q Do you recall substantively what you have
been told in verbal comruni cati ons about any

gui delines for comuni cation with Congress?
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A Yes.
Q And what woul d that be?
A Generally that communi cations to the

Appropriations Comrittee we try to direct those
comuni cations to the budget office, to the budget
shop.

We have a Congressional Affairs Ofice
whi ch works with the budget shop to nake sure that
that is how we keep our lines of conmunication
established with the authorizing commttees of
Congress. The Congressional office is the office
that directs those comunications.

Q Okay. Would there be any record or

menori al i zati on of these verbal comrunications to you

in that regard?

A No. | don't know that there is a record

of those kinds of directives.

Q Do you recall who specifically would have

gi ven those verbal comunications to you?

A From a managenent vi ewpoint as Chi ef

Operating Oficer, | wanted to assure that the budget

shop of the Departnent were the comunicators to the
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Appropriations Commttee. And that fromthe
operational side of the Departnent, that is laws to
be passed and things of that nature, that the
Congressional side of the Departnent would be the
conmuni cating arm That is how we set it up.

Q Were you the initiating party for those
gui del i nes?

A It was a decision that was reached by the
Assi stant Secretary of Policy and Budget and the
Director of Congressional Affairs as to who and how
we woul d assure we had appropriate |ines of
comuni cati on.

And t he appropriators and the staffing of
the Appropriations Comrittee had asked that that kind
of lines of comunication be established al so.

Q So if | understand your testinony, you
were involved in creating those guidelines. They

woul d not have necessarily been comrunicated to you

by sonme other party. |Is that correct?
A That is correct.
Q And |'m al so understanding from your

testimony that these guidelines may never have been
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actually witten down?

A | don't knowif they're witten down or
not .

Q They' ve never been given to you in
writing?

A I have never put themin witing nyself.
Therefore, no. | have never been presented a set of

gui del i nes.

Q Al right. Do you know what guidelines
woul d have been communi cated to Ms. Chanmbers in
writing and verbally regardi ng communi cations with

Congress? Do you know from your own personal

know edge?
A | do not.
Q Those conmmuni cati ons you had with Ms.

Weat herly every instance in -- which you had themdid
you go through the Congressional Liaison Ofice?

A The Congressional Liaison Ofice or both
t he Budget Office were aware of those conmunications
that | initiated.

Q Okay. Were they aware of prior to your

actually conmunicating with Ms. Weatherly in every
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i nstance?
A As best that | can recall, yes.
Q And woul d you have told those respective

of fices the substance of what you were going to
comuni cate or sinply that you were going to
comuni cat e?
A I woul d have di scussed the substance of
t he communi cation before | would have comruni cated to

them to the appropriators.

Q Okay.
A Staff.
Q Do you think there is a witten record of

your comuni cati on of the substance to the Budget
O fice or the Congressional Liaison Ofice regarding
your planned conmuni cati on with Congress?

A | would not think there would be.

Q Now, did you ever have occasion to chat
wi th Debbie Weatherly in regard to Ms. Chanbers in
any regard?

A | don't recall a specific communication
fromMs. Weatherly to nme concerning Ms. Chanbers.

Q Do you recall any comuni cati on nore
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generally that may have involved Ms. Weatherly

regardi ng Ms. Chanbers?

A To me?

Q Yes. Involving you and Ms. Watherly.
A No.

Q Ckay.

A

| don't recall any conversation or
general ly about it either

Q So as far as you can recall, there may
never have been comuni cati on when you and Ms.

Weat herly regardi ng Ms. Chanbers?

A Ms. Chanbers directly, no.

Q Did you it ever conme to your attention
that other officials within the Departnent of
Interior did have comuni cations with Ms. Wat herly
in regard to Ms. Chanbers specifically?

A Yes.

Q And to the best of your recollection and

know edge, who woul d have comruni cated with Ms.
Weat herly regardi ng Ms. Chanbers?
A My recollection is that Ms. Watherly

communi cated to Assistant Secretary Lynn Scarlett
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concerni ng Teresa Chanbers.

Q How di d you cone to know that?

A M ss -- the Assistant Secretary inforned
me of that communi cati on.

Q Al right. And in this case, the
Assi stant Secretary in question is Ms. Scarlett?

A Yes.

Q And do you recall the tinme frame that WM.
Scarlett may have even forned of that conversation
she had with Ms. Weatherly?

A 2003. Late 2003. Sonetime in that tine
frame.

Q Thank you. Did Ms. Scarlett indicate
whet her she had initiated the conversation with Ms.
Weat herly or vice versa?

A My recollection is that Ms. Scarlett
i ndicated Ms. Weatherly had called her.

Q And do you recall whether Ms. Scarlett
stated the reason why Ms. Weatherly would have
initiated that call?

A Yes.

Q What was the reason?
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A Ms. Weat herly, Debbie, was concerned that
t he communi cati ons were occurring and had occurred
and that it was not -- she did not think that that
was appropriate.
(O f the record.)
BY MR. HARRI SON
Q M. Giles, we were tal king about a
communi cation between and you Ms. Scarlett, the
Assi stant Secretary?
A Correct.
Q Ms. Weat herly apparently had communi cat ed
to Ms. Scarlett, as it was related to you by Ms.

Scarlett, that Ms. Weatherly was concerned about sone

comuni cations that were occurring. |Is that correct?
A Correct.
Q And were you told by Ms. Scarlett

speci fically what conmuni cati ons were causi ng
concern?
A My recollection was that the issue of the
NAPA Study an and who would pay for it was the issue.
Q Al right. And would this have been in a

time frame prior to the Decenmber 5th, 2003, of the
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pl acement of Chief Chanbers on administrative | eave?

A It was prior to that.

Q ' m guessing that you probably don't
recall the exact tine frame, but do you?

A | do not.

Q Ckay. Were there any specific details
stated to you by Ms. Scarlett as to whether what Ms.
Weat herly perceived to be the specifics of the
conversation that seemed inappropriate to her?

A My recollection that Ms. Watherly had
expressed concern that Teresa Chanbers had indicated
to her where the noney was going to conme fromto

perform the NAPA Study.

Q Anyt hing further that you renmenber?
A No.
Q Did Ms. Scarlett herself other than

relaying to you Ms. Weatherly's concern did Ms.

Scarlett herself express a concern that she felt the

comuni cati on by Chief Chanbers to Ms. Watherly were

i nappropriate in that regard?
A Yes.

Q And do you recall any specifics M.
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Scarlett would have said to you regarding that
mat t er ?

A She indicated that she thought such a
comuni cations were inappropriate.

Q Did she say why?

A Because we had guidelines that those kind
of conmuni cations were through the Budget O fice.

Q And Ms. Scarlett told you at the tine she
first told you about Ms. Weatherly's conmunication?

A Yes.

Q Did Ms. Scarlett to your recollection
tell you about Ms. Weatherly's conmmunication shortly
after the comrunication with Ms. Watherly occurred?

A My recollection was it was i mMmedi ate.

Q Probably the same day?

Ei ther the sane day or the day
afterwards, | believe.

Q Okay. Did Ms. Scarlett give you anything
in witing regardi ng her concern about that
communi cati on between Ms. Chanbers and Ms. Weatherly?

A No.

Q Did Ms. Scarlett reconmend any
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di sci plinary action regarding Ms. Chanbers in that

regard?
A No.
Q Did you i ssue any comuni cations as a

followup to that expression of concern by Ms.

Scarlett?
A No.
Q Did you communi cati on what you had

| earned from Ms. Scarlett to anyone?

A No.

Q Did Ms. Scarlett informyou when she gave
you this comruni cation that Ms. Watherly had
acknow edged that the particular comunication in
guestion regardi ng the NAPA i ssue had taken place on
Ms. Weatherly's initiative?

A That was not the understanding | had of
t hat conversati on.

Q Did Ms. Scarlett informyou that the
conversation in question between Ms. Chanbers and Ms.
Weat herly had occurred as a result of Ms. Weatherly
returning a call from Chief Chanbers and Chi ef

Chanbers inform ng Ms. Weatherly that she had al ready
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had gotten her question answered and that Ms.
Weat herly then initiated conversati on?

A The details of the conversation were
unknown to me.

Q So | understand it from your testinony --
and let's be precise -- that you at no tine initiated
any action against Ms. Chanbers of a disciplinary
nature because of Ms. Chanbers' conmmunication with
Ms. Weat herly?

A | did not.

Q Did it ever cone to your attention that
any disciplinary action agai nst Chief Chanbers was
proposed to be taken because of Ms. Chanbers
comuni cations or alleged conmunications with Ms.
Weat herl y?

A If they cane to nmy attention, it would
have been part of that interview with M. Hoffman.

Q Have you ever reviewed a docunent that
reflected a reason for a disciplinary action to be
taken agai nst Ms. Chanbers which included M.
Chanbers' comrunication with Ms. Weatherly?

A I don't understand your question
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Q "Il restate it. |[If necessary, 1'lI

reword it. The question was have you ever reviewed a

docunent which stated any reason for actions to be

taken agai nst Ms. Chanmbers which included Ms.
Chanbers' conmmuni cations to Ms. Weatherly?

A The only document that | would have

reviewed is the one that M. Hof fman woul d have shown

me at that interview. |If that was part of the
reasons, then | would have seen it at that tine.

Q Has anyone ever comunicated to you

any point in time that Ms. Chanbers' conmmunication

with Ms. Weatherly were a reason for Ms. Chanber
proposed renoval ?

A Again only in the context of the
interviewwith M. Hoffman if it was part of the

reasons in that docunent.

Q Al right. Did you ever inquire with M.

Weat herly directly regarding Ms. Chanbers
conmuni cati ons with her?

A No.

Q Apart fromthe comrunication with M

Scarlett regarding that particular comruni cation

at

s
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between Ms. Chanbers and Ms. Weatherly, did anyone
el se conmunicate with you to the effect that Ms.

Weat herly has communi cated with themregardi ng Ms.

Chanber s?
A No.
Q Are you aware of whether or not Ms.

Weat herly has ever communicated with Director
Mai nel | a regardi ng Ms. Chanbers?

A No.

Q Are you aware of whether Ms. Weatherly
ever conmuni cated with Deputy Director Mirphy
regardi ng Ms. Chanbers?

A No.

Q Are you aware whether Ms. Weatherly has

ever communi cated with Bruce Schaffer regarding M.

Chanbers?
A No.
Q You know what whet her the planned date of

pl aci ng Ms. Chanbers on adnministrative | eave ever
changed fromthe initial planned date?

A No.

Q Are you famliar with a event called the
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Pageant of Peace?

A I am

Q And does it take place in Decenber of
each year?

A Yes, it does.

Q And do you recall the Pageant of Peace

for the year 20037

A Yes.

Q Did you attend?

A Yes.

Q Do you know whet her Ms. Chanbers
attended?

A | believe so. Yes.

Q Do you recall encountering Ms. Chanbers

at the Pageant of Peace in Decenber 2003?

A | do think |I recall that discussion or
nmeeti ng.

Q Were words spoken with Ms. Chambers?

A Correct.

Q And do you recall what was said by you or

Ms. Chanbers?

A | believe it was at that point that M.
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Chanbers expressed the viewpoint that the President
was attending, was attending that event, and their
primary mission was to insure the protection of the
President of the Wite House.

Q Did Ms. Chanbers bring up the topic of

her own personnel situation at the tine?

A I think Ms. Chanbers asked ne am | going
to be okay.
Q And do you recall responding?
I think I indicated to her that that was

a decision that others were responsible for.

Q Did you mention Director Mainella in
particul ar?

A | may have

Q At that tinme, did you have any reason to
believe that actions were being contenplated in
regard to Chi ef Chanbers?

A I don't recall that | would have had any
know edge of that.

Q Do you recall at any point in tine
comuni cating with Ms. Chanbers to the effect that

you would insure that no actions would be taken
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agai nst her for communicating with you?

A No.

Q Do you believe that it would be
appropriate for disciplinary action to be taken by
ot hers agai nst Chi ef Chanbers?

MR L'HEUREUX: Objection. This is a
fact witness. He has not been called as an expert.
Hi s opinion is val uel ess.

MR. HARRI SON:  You want to wait until |
finish.

BY MR HARRI SON

Q Do you believe it would have been
appropriate for any person to have taken disciplinary

action against Ms. Chanbers for communicating with

you?
MR, L' HEUREUX: Sane obj ecti on.
BY MR. HARRI SON
Q You may answer.
A | think that in the context of your

question, the fact and the circunstances al ways
dictate the answer.

Q Do you need nore specifics?
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A I woul d.

Q Under what circunstances conme to mnd
where it would be appropriate for Ms. Chanbers to be
di sci plined for comrunicating with you?

A If directives and orders had been given
on certain issues and then and she viol ated that
directive.

Q If M. Mirphy, for exanple, had told Ms.
Chanbers verbally you are not to speak with M.

Gil es under any circunstances and Ms. Chanbers then
brought some concern to you, would that be a
ci rcunst ance under which it would be proper to

di sci pline Ms. Chanbers?

A It would be a consideration
Q It would still depend on nore specifics?
A I think yes. The manager woul d have to

make t hose determni nati ons based on the facts and al
the circunstances surrounding it.

Q Is it your policy as the Deputy
Secretary, the Chief Operational O ficer as you have
descri bed, that your subordinates are enpowered to

restrict comrunications of others with you?
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A No.

Q In your view, is it a violation of any
written directive that you have seen for Ms. Chanbers
to have brought to your attention her desire that you
alter the course of the proposed detail of M. Blyth?

A No.

Q To your know edge, is there any directive
that you issued to Ms. Chanbers as a followup to
your rmeeting in August or Septenber of 2003 that you
have described in sone detail that a nunber of
officials were present for regarding -- insuring that
certain budget anal yses and docunents were prepared?

Is there any directive that you gave as a
followup to that neeting that you are aware that Ms.
Chanbers did not follow?

A | am unaware of any today.

Q Have you had any occasion to discuss
Chi ef Chanbers' personnel situation since her
Decenmber 17th, 2003, proposed renoval ?

A Yes.

Q And under what circunstances did you

di scuss her case?
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A I did not discuss anything about her case
until after the proposed actions and renpval had been
taken. Only after that point was | involved in any
di scussi on.

Q What was your role, if it had a
categori zation, what would your role have been in
that regard?

A I was inforned of the actions that were
to be taken, but that was it.

Q So, you're basically being kept in the
| oop, as it were? You weren't participating in any
deci si ons?

A That is correct.

Q Have you ever had occasion to receive any
comruni cati on regardi ng Ms. Chanbers' case after her
proposed renoval that you then forwarded on to others
or recomrended to be forwarded on to others?

A No.

Q Have you had occasion to see any e-nmils
from M. Debbie Weatherly to M. Don Mirphy?

A No.

Q Have you had occasions to see any e-nmails
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from Ms. Chanmbers to Ms. Debbie Weatherly?

A No.

Q Has anyone infornmed you that Ms. Chanbers
had comuni cated to Ms. Weatherly on or about
Decenber 2nd by e-mail that Ms. Chambers was
concerned that the limtations of staffing and
funding for the U S. Park Police, if not renedied,
woul d be expected to result in the loss of life, or

the | oss of an icon, or the national npbnunents?

A Only in the sense of the newspaper
article. | have no other conmunications.
Q Okay. So, you wouldn't have known that

Ms. Chanbers had e-mail ed such comuni cation to M.

Weat herl y?
A No.
Q Have you had occasion to speak with any

menber of Congress regardi ng Chi ef Chanbers?
A No.
Q Have you had occasion to speak with the
Secretary of the Interior regardi ng Chief Chanbers?
A Yes.

Q And woul d this have been in regard to any
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di sci plinary actions regardi ng Chi ef Chambers?

A Only in the inform ng her what | had been
i nformed of.

Q And in your conmunication to the
Secretary passing al ong what had been given to you
regardi ng disciplinary actions regardi ng Chi ef
Chanbers, were you seeking the Secretary's
concurrence in those actions?

A No.

Q Did the Secretary express approval or
di sapproval of those actions?

A No.

Q Do you know whet her the Secretary has

pl ayed in any role in deciding any of those actions?

A Yes.

Q You know?

A I know.

Q And what is the answer to that?

A She has played absolutely no role.

Q You know what M. Manson, the Assistant
Secretary's role would have been, if any, in the

deternmining the deciding official for Ms. Chanbers
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case?
A | don't recall who made the decision or

who woul d be the deciding official

Q Did you ever express any opihion on that
yoursel f?
A No. | don't think I expressed an opinion

as to who it should be.
Q Do you know whet her anyone ever expressed
the opinion that Director Mainella while she m ght be

the default or normal deciding official, review ng

official, in this case should not performthat role?
A | don't recall that discussion
Q Do you know who m ght have nmade the

decision that Ms. Miinella would not be the deciding
official in this case?

A | don't recall who nmade the decision

Q Did it ever conme to your know edge that a
written conmuni cati on was given to Ms. Chanbers which
directed her to have no further interviews with the
press or the nedia wthout seeking approval of her
superiors?

A | recall that general -- Yes.
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Q And do you recall who would have issued
such a witten conmunication to the Chief?

A My recol |l ection was that was Don Muirphy.

Q And do you recall when you would have
first learned this, that such a witten comunication
had been issued?

A | don't recall that.

Q When you first |earned of that
comuni cation, were you being asked to concur in it?

A No.

Q Did you express an approval or
di sapproval of that action at the tinme you | earned of
it?

A No.

Q Do you know whet her the commruni cati on was
given by M. Mirphy to Ms. Chanbers that she should
not have any further nedia interviews was intended to
apply to further interviews with Congress as well?

A | do not.

Q Do you recall reviewi ng any draft or
final version of a menmo from Director Mirphy placing

Ms. Chanbers on adninistrative | eave?
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A No.

Q Let me show you. Let nme show you a
docunent that was previously marked as Hof f man
Exhi bit Number 3. It is a July 9th, 2004, neno
directed to Ms. Chanbers. And it is signed by Pau
Hof fman. Let me ask if you recogni ze that.

A No.

Q Do you believe that you have never seen
t hat before?

A | believe |I have not seen this before.

Q Al right. Do you know whet her you m ght
have seen a draft or other version of this docunent
bef ore?

A | don't recall -- Dbelieve | saw a draft
of this docunent ever.

Q Al right. Thank you. Did it ever cone
to your attention that there woul d have been
different drafts or versions of M. Hoffman's
decision to sustain Ms. Chanbers' renoval ?

A No.

Q And | take it that you have not been

asked at any time to input on any draft of a decision
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by M. Hoffman?
A No.
Q Are you aware of a docunent called the

Depart mental Manual ?

A I am

Q And what do you understand that docunent
to be?

A The Departnental Manual is an attenpt by

the Department to capture all the directives that
control the actions and activities of the Departnment

across a broad spectrum of activities.

Q Al right. 1Is it updated on a periodic
basi s?

A It is nodified periodically.

Q How | ong woul d you say that docunment is

at the nonent?

A | have no idea

Q Several hundred pages?

A I have no idea.

Q Have you seen it?

A |'ve seen part of it, but | don't know

that | have ever seen the manual in and of itself.
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Q How did you conme to see part of it?

A As issues arise, | ask what is the
Departmental Manual relationship to this issue or
dealing with issues. People bring nme the manual and
say this is how the manual directs we operate.

Q On those occasions, do they bring to you
the entire docunent and show you a portion or do they
just bring you a portion?

A | don't recall specifically how that --
how the issue is dealt with. GCenerally, it is a
portion, a page of, or a section of the manual.

Q So, you are not famliar sitting here
today with the total |length of the docunent?

A I am not.

Q | take it fromyour testinony apart from
those issues that you have felt the need to inquire
about, you are not necessarily famliar with the
entire content of the document?

A I would not.

Q Did anyone make an effort to train you on
the contents of the Departnmental Manual and its

policy upon your assuni ng your position?
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A No.

Q Did anyone make an effort to train you on

t he Departnental Manual during the course of your
tenure at the Departnent of Interior?
A I have been with the Departnent of

Interior going on 14 years now.

Q Okay.

A No. That's not correct. Even years
plus. So, | amvery famliar with the Departnmenta
Manual and various parts with it. So, |I have had

some exposure to certain sections of it froma
training viewpoint over that 11 years, if that

answers your question.

Q In part. | take it from your answer but

just to be clear that you may have had actua

training |ike workshop or instructions on portions of

t he manual ?

A Correct.

Q ["malso taking fromyour answer that to

your know edge you've never even been given a
training that was purported to be a conprehensive

training on the entire manual ?
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A

Q

No.

Have you directed during your tenure as

the Chief Operating Oficer for the Departnent of

Interior that training be given to officers in the

line of authority you've described today down to the

U S. Park Police Chief on the entire contents of the

Depart ment al
A

Q

Manual ?

No.

Do you know what training Chief Chanbers

woul d have received on the Departnental Manual ?

A

Q

was first selected and hired as the Chief of the U S.

No.

Do you know whet her when Chi ef Chanbers

Park Police because she was hired fromthe outside,

meani ng not fromwi thin the ranks of the U S. Park

Pol i ce, whet

her there was a di scussion as to whet her

she m ght need to receive such a training?

A

Q

know whet her

No.

| take it from your

any particul ar

of ficial

answer that you don't

was desi gnat ed

to provide the Chief with any particular training?

A

No.
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Q Did you meke a personal inquiry yourself
to determ ne whether the factual allegations in the
proposed renoval docunent issued by Don Murphy
regardi ng Chi ef Chanbers were correct or incorrect?

A No.

Q Wul d you know of your own persona
knowl edge whet her or not specific final nunbers
referenced in the Washi ngt on Post article of Decenber
2nd were the same or different from any particul ar
financi al nunbers presented in a budget proposal by
the OMB to Congress for the Departnment of Interior?

A No.

Q Woul d you know whet her any specific
financi al nunbers referenced in the Washi ngt on Post
article would be different fromor the sane as any
speci fic financial nunbers in a budget subm ssion
fromthe Departnment of Interior for the OWB?

A No.

Q And woul d your answer be the sanme
regardi ng any budget subm ssion fromthe Nationa
Park Service to the Departnment of Interior?

A I woul d not know.
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Q And woul d your answer be the sanme for a
budget submi ssion fromthe U S. Park Police to the

Nat i onal Park Service?

A No.

Q No nmeani ng you woul d not know?

A I woul d not know.

Q Thank you. You know what training or

direction Chief Chanbers would have received on the
i ssue of what categories of information in regard to
staffing or security, neaning police staffing or
securities she was free to discussion public and

whi ch categories of information she should maintain
as confidential ?

A No.

Q If I were to want to go to a docunent
that m ght explain what categories police staffing or
security could be discussed n public by the Chief of
the U S. Park Police, which categories would have to
be kept confidential, would you know where to direct
me to read such a docunent?

A | woul d not.

Q In the course of the comrunications given
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to you by those officials below you in the chain of
authority regarding Ms. Chanbers' disciplinary
actions, has anyone ever purported to show you such a
docunent that woul d have expl ai ned a category of
information that Chief of the U S. Park Police was
all owed to discuss publicly regardi ng staffing of
police or security and those that should be

mai nt ai ned as confidential ?

A No.

Q In the course of your conversations with
subordi nate officials regarding Ms. Chanbers'

di sci plinary action, has anyone purported to show you
a specific budget subm ssion docunment at any level in
the process of the budget fornulation that is alleged
to contain specific nunmbers which were discussed in

t he Washi ngton Post article of Decenber 2nd?

A No.

Q If I were to desire to see a docunent
that described what conmuni cations could be made with
Congress or their staff regarding budget matters by
the Chief of the U S Park Police and which

substantive i ssues were not to be discussed with
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Congress or their staff by the Chief of the U S. Park
Police, would you know where to direct ne to see such
a docunent ?

A I don't know where it is actually
articulated in a docunent.

Q You know what training the Chief of the
U.S. Park Police, specifically Ms. Chanbers would
have recei ved regardi ng comruni cati ons with Congress?

A | do not.

Q Do you know what the term | obbying woul d
mean as a termof art and official definition?

A I think | understand what the term
| obbyi ng neans.

Q Coul d you share your understanding with
us?

A The effort an individual engages in to
i nfluence a nmenber of Congress and/or the staff

menber of Congress toward a particul ar position.

Q On | egislation?
A Legi sl ati on, appropriation, or any
mat ter.

Q And do you recall where you woul d have
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recei ved your understanding of that termand it's
meani ng? Your 11 years of experience in the
Department of Interior?

A I have had 23 years of public service. |
think I pretty much know what the term | obbying and

how it is used.

Q Have you ever seen a witten definition
of | obbyi ng?

A | have.

Q Do you recall where you woul d have seen
it?

A I would have seen it -- Requirenents

Congress has inposed on disclosing | obbying efforts.

Q Woul d that have been in a |l aw or
different type of docunent?

A | think it's in the |law and the
gui del i nes that Congress has adopted.

Q Okay. And do you know whet her there are
types of |obbying that are being considered all owabl e
by officials of the Departnment of Interior and the
type of |obbying that are consider inproper by

officials at the Departnment of Interior?
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A | do not believe that we are allowed to
| obby peri od.

Q Do you know whet her the Director of the
Congressional Liaison Ofice ever directs officials
of the Departnment of Interior to comunicate with
menbers of the Congress to have portions of a bil
inserted or del eted?

A Yes.

Is that effort |obbying?

It is an expression of the

Admi nistration's position cleared by the Wite House.

It is then communi cated to Congress.

Q So is the answer to ny question a yes or
a no?

A I do not consider that |obbying.

Q | see. So to communicate the

Admi nistration's position that the Adm nistration
wi shes a bill to be changed to you is not | obbying?
A No. It is expressing the Executive

Branch position on a bill.

Q Okay. So in order for a comunication to

Congress regardi ng changing a piece of legislation to
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be | obbyi ng, your understanding it would have to be
an expression of an individual point of view of
official and not the Departnent's or Adm nistration's
position?

A | think that's a fairly fair definition
of what | obbying coul d nean.

Q So, is it fair to say that the prinmary
di stinction between | obbying which you understand to
be prohibited and comunications with a desire to
change | egi sl ati on which you understand to be all owed
to be whether or not the Adm nistration has approved
the particular position being comunicated?

A That is correct.

Q Is it your understandi ng of | obbying
meani ng within the definition of |obbying as you
understand it that any statenent to a reporter on any
matter woul d be considered | obbyi ng?

A Lobbying -- | don't think comrunicating
with a reporter is |obbying.

Q Okay. It would take | assune from your
understandi ng a nore direct comrunication with

Congress to constitute | obbying?
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A Correct.

Q Have you been shown in the course of the
communi cations you ever had with your subordi nates
regardi ng actions agai nst Chi ef Chanmbers any witten
instruction by any official given Chief Chanbers that
directed her to or the Deputy Chiefs Barry Beam and
Dwi ght Pederford to undergo certain psychol ogi ca
eval uations?

A Repeat that.

Q I will. In the course of your
communi cations with any of your subordinates
regardi ng any actions taken or to be taken agai nst
Chi ef Chanbers, have you been shown any written
i nstruction or order or directive given to Chief
Chanmbers by any party directing her to essentially
order Chief -- Deputy Chief Pederford and deputy
Chi ef Beamto undergo psychol ogi cal eval uations?

A No.

Q Have you been shown any docunents that
was represented to you by anyone to be an instruction
given to Chief Chanbers which she di sobeyed in regard

to psychol ogi cal evaluations to be undergone by
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Deputy Chi ef pederford or Beanf?

MR, L' HEUREUX: Cbjection, relevance to
the whole |ine of questions.

BY MR. HARRI SON

And your answer was no? You nmay answer.

Yes. No.

(O f the record.)

BY MR. HARRI SON

Q M. Giles, to clarify your prior

testimony, | believe you told me and correct me if |
m sunder st and, that you have not played any role in

any decisions regarding Ms. Chanbers and actions to

be taken against her. 1Is that a fair statenment?
A That is correct.
Q In that same regard, do you know whet her

Ms. Lynn Scarlett has played any role in regard to
deci si ons regardi ng Ms. Chambers?

A | don't believe she did.

Q Has anyone ever brought to your attention
a docunent that represents a conplaint or alleged
conpl aint made by the Organization of Anerican States

regarding the U. S. Park Police?
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A I am not aware of any such

Q Has anyone brought to your attention a
docunent that purports to be a direction or
instruction fromM. Mirphy to Ms. Chanbers that was
not followed or obeyed in regard to Ms. Chanbers
meeting with an attorney by the nane of Randy Myers?

A | amnot fanmiliar with it.

Q Did you consider any of the remarks
attributed to Ms. Chanbers in a Decenmber 2nd, 2002,

Washi ngton Post article to be intenperant?

A | nappropriate?

Q I nt enper ant .

A G ve ne a definition of what you nean.
Q I was hoping you could give nme one.

Let's say by the definition you would use for that

word or you would not use that word?

A | probably would not have used that word
nmysel f.
Q Did anyone consult with you after the

deci sion was nmade that the charges agai nst M.
Chanbers was to be sustained by M. Hoffman as to

what the appropriate penalty should be for Ms.
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Chanbers because of those charges?

A No.

Q Have you ever seen a policy docunent or a
| egal document that would purport to prohibit an
official within the Department of Interior from
communi cating with a second-Ievel supervisor wthout
first going through their first-1level supervisor?

A | have not.

Q If I changed that question slightly to
refer to third-level or fourth-level supervisor
woul d you have seen such a docunent?

A No.

Q Do you still have your testinobny to M.
Hof f man before you? Let me hand that back to you.
This woul d be Exhibit Nunmber 1, | believe. Did you
get a chance to review this transcribed testinony for
accuracy and did you make any edits or corrections?

A Yes.

Q And were there any substantive
corrections that you made?

A I think I made a minor nodification in

one sentence.
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Q

Is that reflected in the handwiting in

t he docunent ?

> O >

QO

witten?

> O » O »r

Q

It should be.
Page 11, | see a handwritten word.
Yes.

Woul d that be sonet hing you woul d have

Yes.

The word tinme was inserted, | believe?
That's correct.

And any ot her changes you recall?

| do not.

So | take it you believe this to be an

accurate rendition of your testinony at that time?

A

st at enent .
Q

oath at the

A

Q

Yes, sir. Accurate rendition of ny
Yes.

You understood it was testinony under
time?

Yes.

On page four of your testinony, M.

Hof f man, which carries over frompage three, is

asking you a question which turned into kind of a
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l engthy statenent. It appears M. Hoffman is
purporting to quote from Ms. Chanbers' response to a

proposal to renove her. Do you see that?

A | see page four. Yes.

Q You see the quote starting on line eight?
A | do.

Q Do you understand M. Hoffman is reading

that to you as a quote?

A It appears. Yes.

Q Did you ever have occasion to read Ms.
Chanbers' response to her proposal to renove?

A No.

Q | take it you were not shown the docunent
during your interview here?

A I don't recall being shown that docunent.

Q At the bottom of page seven, you are
telling M. Hoffman that regardi ng your conversation
with M. Jeff Capps that you inforned Director of the
Park Service which would be Ms. Mainella that M.
Capps had comruni cated to you and asked her if you
had any concerns about that. |Is that correct?

A Correct.
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Q VWhat did Ms. Mainella, the Director, say
to you in sharing that with her? How did she
respond?

A | asked her if she had any concerns about

t he communi cation, and she said she did not.

Q Was that the extent of her response?
A As | recall it.
Q You testify at the bottom of page eight

and carrying over to page nine regarding the content
of the neeting that you described for us today where
M. Parkinson, and Scarlett, and others were present.
And it appears that you are saying in

this portion of your testinony even though Ms.
Chanbers may not have directly comruni cated certain
of her concerns to you that some of those concerns
may have been related indirectly to you by sone of
the persons present in that nmeeting. Am | reading
that testinmony correctly?

A | don't quite --

Q You may want to refresh your nenory
starting on line 21 on the bottom of page ei ght over

to line ten on page nine. You may have to actually
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read further up to understand the context in which
that testinobny was given.

A What is your question?

Q My question is you seemto be indicating
in your testinony that Ms. Chanbers nmay not have
comrmuni cated certain specific concerns to you
directly but that in the neeting you had with these
ot her parties that you nanme on page nine; M.
Par ki nson, Ms. Scarlett, and others, that you did
di scuss some of Ms. Chanbers' concerns with those
parties. Am| reading that testinony correctly?

A The testinony is to indicate that during
the neeting that occurred one of the -- the directive
t hat had been issued was for the Park Police to
prepare an eval uation and analysis of its mssion and
function and of its budget and that so that we could
come to closure on what the appropriate allocation to
the Park Service Police was going to be.

In any of those discussions with any
bureau or bureau head, there are always nore requests
for noney than what is there. So, you al ways have

t hese di scussi ons.
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Q Have you conpl eted your answer?

A | have.

Q If you go to page eight starting on |ine
eight, I want to read you a portion.

A Page ei ght?

Q Yes. M. Hoffman is saying to you in

Teresa Chanbers' response she says and then he quotes
from Ms. Chanbers. "The Chief alerted Deputy
Secretary Griles to many enbarrassing and potentially
danger ous deci sions that had been made with regard to
the staffing and protecting of the icons.

"The Chi ef expl ained her concern that the
deci sions made would likely result in troubles in the
future that woul d discredit the adm nistration and
the entire Departnent of Interior.” And then M.
Hof f man asked you what did Teresa Chanbers say to you
about these matters. Do you see that?

A | do.

Q And do you understand that that question
directed to you was towards the concerns that he was
quoting from Ms. Chanbers there? Are you with ne so

far?
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A Yes.
Q So then you testified | don't recall her

expressing those kind of concerns to ne.

A Correct.
Q Directly. And then you imediately after
that say we had a neeting in which there was -- with

Larry Parki nson, Assistant Secretary Judge Manson
Assi stant Secretary for Policy and Budget, Ms.
Scarlett, in which we tal ked about sonme of these
particul ar issues. Do you see that?

A | do.

Q And do | read that testinony in reference
to these particular issues to be the issues that you
were just asked about by M. Hoffman in his quote
from Ms. Chanbers?

A I's your question -- The answer is no we
did not discuss this specific conments that are
contained in the quote that you read from

Q That was my question.

A No. We did not discuss those
specifically.

Q Now when you testified to M. Hoffnman
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under oath in response to his question which was
about that quotation and you said, "I don't recal
her expressing those kinds of concerns to ne
directly," and then you i medi ately say we had this
meeting in which we tal ked about sonme of these
particul ar issues, what did you nean by these
particul ar issues?

A Budget issues.

Q You didn't mean potentially dangerous

deci si ons?

A No.

Q You didn't nmean protecting the icons?
A No.

Q You didn't nean troubles that night

di scredit the Admi nistration?
A No.
Q And you go on to say in that sane
par agr aph whi ch Don Murphy was in to nmake sure we had

an under st andi ng of what sonme of the concerns that

were being expressed by her. |Is the her M.
Chanbers?
A I would think that she would refer to Ms.
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Chanbers because we were in the, again, the budget
formul ation part of the Departnent's '04 budget, 'O05
budget. Excuse ne.

Q If Ms. Chanbers had expressed a concern
that she had i nadequate financial resources to
properly protect the icons, would that fall into what
you consider to be a budget matter or budget concern?

A We believed that we had directed two
things to occur. One was that evaluation of the
m ssi on, objectives, goals, and staffing of the Park
Police so that we could make that evaluation if there
were sufficient resources to carry out that m ssion.

That was the directive that had been
i ssued, and that was the discussion that ensued that
day.

Q Is that a yes or no to ny question?

I'"'m not sure what your question was. So
I was trying to be responsive.

Q Fine. | will repeat it for you. |[If Ms.
Chanbers had rai sed a concern that she had i nadequate
financial resources to adequately protect the icons,

t he national nmonunments, would you have consi dered
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that type of concern to fall within the category you
descri be as budget concerns or questions?

A That is correct.

Q Did you ever have occasion to read the
NAPA recommendations fromtheir initial studies for
the U S. Park Police, not the nore recent follow up
study but the initial one, in which they nade a
reconmendati on regarding the need to refine the
m ssion of the U S. Park Police?

A | did reviewthat. Early on in the
Admi ni stration.

Q And do you recall the NAPA
recommendati ons recomendi ng specifically that the
Nat i onal Park Service should take responsibility for
refining the mssion of the U S. Park Police?

A Restate that.

Q Yes. Do you recall the NAPA
recommendati ons recomendi ng specifically the
Nat i onal Park Service should take responsibility for
refining the mssion of the U S. Park Police?

A | recall that being -- that we -- Yes.

The NAPA Study called for a redefinition and
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refinenent of the Park Police m ssion.

Q Par don nme?
A By the Departnent.
Q And did you read that as being the

Department of Interior or the National Park Service
nore specifically?

A Well, the inplenmentation of that we did

it with the Departnent and Larry Parkinson so that we

coul d have sonmebody who had expertise, know edge in
| aw enforcenent to be invol ved.

Q And M. Parkinson is actually outside of
the National Park Service, per se?

A Correct.

Q Do you recall whether that was sonething
t he NAPA Study recomended specifically that you
refine the m ssion by use of sonmeone such as M.
Par ki nson outside the Park Service or was that a
deci si on that sonmeone in your agency made?

A It was a decision that managenent made.

Q Do you recall whether or not the NAPA
recommendati ons specifically contenpl ated the

refinement of the Park Police m ssion being done by
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the National Park Service at |east as they nade the
recommendat i on?

A | don't.

Q On the bottom of page ten of your
testimony, if you will turn to that. Actually, I
guess nore in the mddle of the page as well, you
will see two occasions where M. Krutz' nane is

listed as sonebody asking questions?

A | do.
Q Do you recall M. Krutz being there now?
A Qbviously he was there. | think he
was -- Yes. He was there.
Q Okay.
A If he was sitting here today, | couldn't

tell you who he was.

Q That is okay.

A Sorry.

Q Do you recall answering his question?

A | do.

Q On page 12 that carries over to page 13,

you were asked a question by M. Hoffman who is

quoting from apparently Ms. Chanbers again. And M.
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Hof f man says in Teresa Chanbers' response she says
"At no tinme did he," being you and quoting again
"direct the Chief back to her chain of conmand." And
you were asked to comments on that statenent. There
is sonme testinony that follows fromyou in regard to
t hat questi on.

You say | felt we were on a position
where she was not using the chain of command the way
it should have been. Therefore, we had the neeting
in my conference roomin which we had all the chain

of conmand present. Do you recall testifying to that

effect?
A Yes.
Q And you do believe you did have all the

chain of command present for that neeting?

A Yes.
Q And was it your intent to have them
t here?
A Yes.
Q Okay. And that included even fol ks who

m ght not have been in direct line | take it such as

M. Parkinson and Ms. Scarlett?
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A Correct. But M. Parkinson has been
gi ven |l aw enforcenment responsibility and the direct

line of responsibility for |aw enforcenent for the

Depart ment.
Q So that is why you would have himthere?
A Correct.
Q And you go on to say we had a discussion

about how she should work within the chain of
command. Do you recall that?

A Yes.

Q Did you feel |ike that after your
di scussion with those parties who constitute the
chai n of conmand and your subsequent discussion with
Ms. Chanbers in the latter portion of that meeting
that that chain of command i ssue or question had been
resol ved wi thout the need for disciplinary action
agai nst Ms. Chanbers?

A That was never part of the discussion as
to any disciplinary action to be taken.

Q So was that chain of command question
resolved to your satisfaction at that tine?

A I think that at that tinme there was an
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under st andi ng of how the issues that were being
rai sed should be dealt with in the chain of conmmand.
Q So in order to address what you had
testified to here that you felt Ms. Chanbers was not
using the chain of conmand the way it should have
been, did you feel any further action needed to be
taken to deal with that?
A | thought that we had established a
process so that the issues that were being raised by
Ms. Chanbers would go through the appropriate chain

of command.

Q Okay. | believe you said that there were

some follow up neetings that were to take pl ace?

A That is correct.

Q Ckay. Apart fromthat foll owup plan
did you feel the need to take any further action
regardi ng that perception apparently by you that M.
Chanbers was not using the chain of command the way
it should have been?

A | felt that we had addressed the issues
that she had raised to me so that the chain of

command coul d function appropriately.
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Q So | take it that it's fair to say that
you woul d have i npl emented whatever corrective action
you felt was required to deal with that issue at that
time and that you did so?

A My purpose was to sinply assure that the
chain of command was in place. W had a neeting to
review the issues that had been raised via the phone
call and we could put those back into the chain of
conmand and be dealt with appropriately.

Q Okay.

A I wasn't there to discipline anyone or
make deterni nations on that issue.

Q | see. Didyou tell Ms. Chanmbers in that
particul ar neeting that you perceived that she was
not using the chain of conmand the way it shoul d have
been?

A | don't recall making that specific
directive or conment.

Q Did you tell M. Chanbers at that point
intime that if she did not alter her approach to the
chain of conmmand that she m ght be disciplined?

A | did not.
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Q Did you know whet her anyone in that
nmeeting communi cated to Ms. Chanbers that if she did
not alter her approach to the chain of comand she
woul d be di sciplined?

A | do not know.

Q Di d anyone express to you in that neeting
whether in the Chief's conplaint or command either
directly or indirectly that they believed that
further actions needed to be taken in regard to Chief
Chanbers beyond what you had directed or agreed in
order to resolve a concern that Ms. Chanmbers had not
used the chain of command properly in regard to the
detailing of Ms. Blyth?

A As | previously stated, the purpose of
the meeting was not to discuss disciplinary action
The purpose of the neeting was to assure a process
was in place so that the chain of command coul d
appropriately deal with the issues being raised.

Q And | take it for that reason your answer
to my question is no one made such a statenent?

A No one nmade any statenent concerning

di sci plinary action during that neeting.
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Q O the need for any further action

regardi ng the chain of command i ssue?

A I don't recall any discussion in that
regard.
Q Do you recall M. Chanbers ever telling

you that she believed that the U S. Park Police m ght
function better if they were taken outside of the --
how shall | say -- the National Park Service and
pl aced under the direction of another office such as
M. Parki nson' s?

A Yes.

Q Do you recall when Ms. Chanbers woul d
have comruni cated that to you?

A My recollection it was during the neeting
t hat we have been di scussi ng today.

Q Do you believe that Ms. Chanbers had a
right to express her opinion on that matter?

A Yes.

Q Do you know whet her you woul d have
communi cated to anyone after Ms. Chanbers told you
her opinion on that what Ms. Chanbers' opinion was on

that matter?
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A I think that anybody that | would have
communi cat ed was probably in the neeting.

Q You think they would have heard it
t hemsel ves?

A They were there.

Q So, you recall M. Chanbers saying
perhaps only in that neeting that she felt the Park
Police woul d be better placed outside of the Nationa
Par k Service?

A That is my recollection.

Q So if that were the case, Director
Mai nel | a, Deputy Director Mirphy, M. Scarlett, M.
Par ki nson woul d have heard the same comment?

A That's my recollection today.

Q Is it fair to say that you perceived the
decision by M. Mirphy to detail M. Blyth at that
particular tine to have been arbitrary?

A | don't know that |1'd use the term
arbitrary. | thought that we needed to make sure
that the directive that had been issued by the
Assi stant Secretary to the -- to Ms. Chanbers that

she had the appropriate staff to inplenment that
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directive.
Q Okay.
A That's why we had the neeting, to have

t hat di scussi on.

Q Is it fair to say that it occurred to you
at the time of this neeting and at the tinme M.
Chanbers brought her concern to you that M. Mirphy
had acted arbitrarily in deciding to detail Ms.
Bl yt h?

MR. L' HEUREUX: (bjection. Asked and
answer ed.

THE WTNESS: | would not have used the
termarbitrati on because I was not aware of what M.
Mur phy's concerns were. | needed to have a neeting
of all the people involved to understand what was
goi ng on so that we could nake a managenent deci sion
about how to nove forward.

BY MR, HARRI SON

Q You did use the termarbitrary to M.
Hoffman in your testinony; did you not?
A If it is here, that is correct.

Q If you will start at the bottom of page
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13 and read to 14, you will find it. You said, "It
appeared to nme that that would have been an arbitrary
decision by Don to detail Panela at a tinme when the
Chief was relying on her for her budget preparation."”
Did you say that to M. Hof f man?

A Yes.

Q And that was your belief at the time you
gave this testinmony?

A | used it in this context for this
guestion. Yes.

Q You told M. Hoffrman the truth under oath
as you perceived it at the tinme; did you not?

A Correct.

Q And you believe in the discussion that
occurred in that neeting you worked out the issues
regardi ng the differences of opinions regarding the
detail of Ms. Blyth? |Is that fair?

A Correct.

Q On page 14, it looks like on line 16,
actually line 15, you are asked by M. Hof fman after
he said that's all the questions | have. You were

asked if there was anything you wanted to add. And
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you said, "No, no need. | wish we weren't here.” Do
you recall saying that?
MR. L' HEUREUX: You have to answer.
BY MR. HARRI SON:
The court reporter wont catch your nod.
' msorry.
Q You want to take a break?
MR. HARRI SON: Let's take a break.
(O f the record.)
BY MR HARRI SON:
Q Do you recall telling M. Hoffman this
statement | w sh we weren't here?
A Yes.
Q Do you recall why you said that and what

you neant at the tinme?

A Yes.
Q What was that?
A Well, | had hoped that -- that we had

sel ected a strong nmanagenment team and that Chief
Chanbers was part of that nanagenent team And --
Q | take it you regretted these events had

come to the point where they had that this action had
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be taken?

A Correct. | was, as would be with any
public servant, and concerned about the actions that
had to be taken. |It's one of the duties we have.

Q Al right. Do you see that M. Krutz
asked a question after M. Hoffman had indicated that

that's all the questions that M. Hoffnman had?

A Yes. And your question?
Q ' m sneaking up on it, sir
A | am sorry.
Q G ve ne just a nonment.
(Phone rings)
A Gve ne just a monment. |'msorry.
Q That's all right. It happens.
(Of the record.)
BY MR. HARRI SON
Q You were testifying on page 17 at the

bottom and turning over to page 18 that at some point
apparently in the neeting you had with Chief Chanbers
and those other chain of command persons you | earned
for the first time that certain what | would cal

harassment activities had been occurring that m ght
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have been directed at Chief Chanbers. Do you recal
testifying about that?

A | do.

Q | take it fromyour testinony that you
had not been aware of that until this nmeeting?

A Correct.

Q And | also take it that you would have
consi dered actions |ike having used condons |eft on
or near her car, nails being put under her tires, her
police cars, pepper spray being sprayed on her police
of ficer's door, unauthorized access to soneone's
of fice and conputer, those would be inappropriate
exanpl es of conduct; were they not?

A Absol utely beyond wi thout question.

Q Had anyone ever brought to your attention
someone who was proven to be responsible for those
particul ar acts, would you have directed disciplinary
action against the perpetrator?

A Absol utely.

Q Did you understand in your questioning by
M. Hoffrman that he ever ask you whet her you

personal |y believed that renoval of Chief Chanbers
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was justified?

A That question was never asked to ne.

Q | realize fromyour testinony that you
were not shown apparently everything involved in the
deci sion nade by others regardi ng Ms. Chanbers.

Based on what you were shown, would you have yourself
deci ded to remove Ms. Chanbers?

MR, L' HEUREUX: Cbjection, relevance.

You may answer the question

THE WTNESS: | don't have all the facts.
I wasn't in all the neetings. | don't know the
ci rcunmst ances nor what the communications were. So
for me to voice an opinion on this case at this point
after managenent that works, for ne to make a choice
I think would be inappropriate.

To substitute ny judgnment for soneone who
has al ready nmade that judgnment and been involved in
all the facts and issues | think is -- would be
i nappropri ate.

BY MR HARRI SON

Q | understand your position, and | neant

to qualify my question clearly enough to note that
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you were not shown everything based on your own
testimony that nmay have been put before the deciding
of ficials.

And ny question was not intended to have
you of fer an opinion on what they deci ded based on
what they knew. My question was nore to the point
had i nformati on been shown to you that you believed
in your own opinion justified renoval.

And had you said yes, | would have asked
you what that information was. So, | would like with
that clarification to ask you and | don't nean to
have you second guess deci si ons nmade by others.
That's not where | amgoing with this question.

I amgoing in direction of exactly what
was shown to you. WAs there information shown to you
that you believed justified renmoval based on that
i nformation al one?

MR. L' HEUREUX: Sane objection. You may
answer .

THE WTNESS: Again, | don't feel -- if |
was going to be involved in a decision to renpve an

enpl oyee, | would not have made that decision wthout
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having the full record and all of the information in
front of ne.

BY MR. HARRI SON

Q Under st ood.
A I don't have that. And for you to ask ne
today would | have made that decision, | just don't

think that | have the information to nmeke that
deci si on.

Q | take it fromyour answer rather than
havi ng an opinion and believing it's inappropriate to
tell me, you are telling nme you have not formed an
opi ni on?

A If I was in the decision-nmaking position
I woul d have an opinion. | was not in the decision-
meki ng opi ni on.

Q So you don't have an opi nion?

A I have not weighed into whether anyone
pro or con of the decision that should or should not
have been nade.

Q | appreciate that. And | apol ogize for
bei ng persistent, but precision is inportant in this

record. | understand you already told nme you did not
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wei gh in on the decisions, and | think the record
reflects that. | will certainly accept your answer
if your answer is you do not have an opinion on the
guestion. But you need to say that with precision
for nme.

So distinguishing if you will between
havi ng an opinion and not feeling it is appropriate
to disclose it versus not having formed an opi nion,
whi ch of those two positions are you in at the

nonment ?

A If you are asking me if | have an opinion

today versus when this deposition was taken --

interview was taken in January of or Decenber or

February --
Q That's an inportant clarification.
A I don't know what you're asking ne.
Q | understand. [|'Il try to clarify. At

the tine Decenber 17th, 2003, which is the date on
t he proposed renmoval docunent in realizing that you
have not by your testinony played a role in naking
that decision and that you may not have seen

everything -- all the information that the decision
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makers did see, understanding all of that, had you
formed an opinion as of that tine as to whether you
woul d have based on only the information you had been
shown proposed to renove Chi ef Chanbers?

A I had not formed an opinion

Q Setting here today, realizing still from
your testinony that you even as of today you have not
wei ghed into those decisions, and correct ne if I'm
wrong but presumably have not been shown everything
-- all the informati on put before the decision
makers, have you formed an opi nion today based on
everyt hing that you have seen whether you woul d have
made the decision to finally renove Chief Chanbers?

A Again, | have not, as you say, seen the
full record nor have | had an opportunity to explore
and look at all the testinony of all the parties. |
have not formed an opini on because of that.

Q Okay. Thank you. In terms of M.
Chanbers' performance as Chief of the United States
Park Police and | would like you to distinguish that
i ssue of performance fromany particular allegations

of m sconduct regarding a particular matter, what was
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your opinion of Chief Chanbers' performance in the
role of Chief of the United States Park Police?

A | clearly wanted her to succeed as the
Chief. She was selected by us and during our
adm nistration, and | was hoping that we could dea
with the issues that were identified and were
i dentified by the managenent.

I was disappointed at tinmes at the way
t hi ngs were managed by Teresa in sone of these
i nst ances.

So, | did not set out to do a personne
eval uation of the police Chief. | still haven't done
that. That's not ny role.

Q Understood. And | take it there were
aspects of the Chief's performance that you felt were
favorabl e or even exenplary in sone cases?

A | felt that she had | ong-term
rel ationships with the comunity around the
Washi ngton D.C. area that was a very val uabl e asset,
and she appeared to be using those contacts and
assets for the betterment of the Park Service.

Q | appreciate that. There were certain
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events | think that had taken place; the NFL event,
t he Pageant of Peace, and in sone instances nmaybe not
so pl easant such as the tractor man. Did you believe

the Chief handled those matters wel | ?

A I was not involved in the tractor nman
incident. | was out of town the entire tine.
Therefore, | wasn't there. | have read reports of
the incident. So, | have not entered any judgnment

about the performance of Teresa in her role in that
i nci dent at all

Q Understood. Did it ever cone to your
attention that M. Hoffrman's findings of fact that he
made in regard to Ms. Chanbers' renoval were at sone
poi nt deleted from his deci si on docunent?

A No.

Q Have you nmintai ned any record such as a
cal endar or other log- or diary-type things that
reflect the dates of communi cation given to you
regardi ng actions regarding Ms. Chambers?

A No. | have a cal endar of all ny
nmeetings, if that's what you are asking.

Q Yes, sir.
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Diary or |og?

No. | don't mmintain.

o » O >

I don't have whatever word you used.

Woul d your cal endar reflect dates when

you were informed of actions to be taken regarding

Ms. Chanbers?

A They may.

Q Have you provided that cal endar or copies
of it to counsel to produce in this matter?

A I would not have done that. M staff
woul d have. If requested, it would have been
provi ded.

Q Do you know whet her your staff has done
t hat ?

A I don't know.

Q Do you know what officials in any

position parallel to or above M.

Hof f man woul d have

concurred in M. Hoffrman's deci sion to renove M.

Chanbers?
A I woul d not know.
Q Do you know who, if anyone, woul

revi ewed the decision made by M.

Hof f man or

d have

any

168



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

draft of it?

A No.

Q You had indicated in your testinony
earlier today that you recall that the Pageant of
Peace event on Decenber 4th encountering Ms. Chanbers
there was a di scussi on between you and her and she
had asked sonething to the effect of whether you

t hought she was going to survive |I think you said?

A ' mnot sure of the exact words.

Q Sonmething to that effect?

A Sonething to that effect.

Q What had been said in |aying context for
that question, if you recall, before that question

was asked? What had Ms. Chanbers said to you prior
to saying will | survive?
A I don't know that there was anything that

preceded that coment.

Q Ei ther fromher or fromyou?
A Correct.
Q Do you recall Ms. Chanbers ever seeking

your assistance on any matter prior to her being

pl aced on administrative | eave?
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A That's a very general question.
Q It is.
| nmean she asked nme to attend police
acadeny graduations. That kind of thing. | would
get an invitation to do that. Maybe she would say
sonething to me later on. Could | attend. Those are
the general -adm nistrative-duties-type things. Don't
recall anything beyond that.
Q Let's take a five-minute break and then
we shoul d be able to close.
(O f the record.)
MR. HARRI SON: Back on the record.
BY MR. HARRI SON
Q In your position as the Chief Operating
O ficer for the Departnment of Interior, have you had
any involvenent in any deternination of discipline
for any enpl oyee other than Ms. Chanbers?
A VWhen?
Q Si nce you' ve been the Chief Operating
Officer. Meaning the Deputy Secretary.
A Yes.

Q And | don't want necessarily the name of
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the people at the nonent. Can you tell us at what
| evel they woul d have been placed in the
or gani zati on?

A They woul d have been field manager.

Q And was that your involvenent -- was that
one or more matters?

A One.

Q Was that a routine involvenent in your
office in that meaning it would be a matter of course

for you to be involved in that decision?

A It's an exception.

Q It was an unusual case?

A Yes.

Q Di d someone question your invol vement?
A No.

Q You took that upon your own initiative?
A Correct.

Q And wi t hout discl osing persona

i nformation regarding the instance, was there a
criteria that caused you to beconme involved in that
mat ter ?

A Yes.
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Q VWhat was that?

A The office reported directly to ne, to
the Chief Operating Oficer. Part of the
Departmental Manual that had been created by the
Secretary and the office and one of the enpl oyees was
to have inplemented the directives of the office and

they absolutely refused to do it.

Q This was soneone that reported directly
to you?
A It was indirectly to ne but to the

directives of this office. They did not inplenent
those directives as they were directed to do.

Q So, you had given that particular person
a witten directive?

A I has given the office. The office had
given a directive to the field, and the directive had

been i gnored.

Q Was that directive in witing?
A Yes.
Q Was there any question in that case about

recei pt of the directive by the person in question

meani ng you are sure they received it?
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A There was no question the individua
under st ood what was i ntended.

Q | take it that is the only disciplinary
matter you've been involved since taking the Deputy
Secretary position?

MR L' HEUREUX: (Objection. Asked and

answer ed.
MR, HARRI SON: Just trying to clarify.
THE WTNESS: That is ny recollection
BY MR HARRI SON
Q To your know edge, was there any

i nvol venent in The Wite House, neaning the President
or vice president office, in the decision regarding
Ms. Chanbers?

A Absol utely not.

Q Did you know whet her the Wite House was
briefed on the matter regarding Ms. Chambers?

A I do not think they were. It would have
been i nappropri ate.

Q Have you seen any witten restriction
meaning a witten policy that mght restrict your

comuni cations with nenbers of the nedia or the

173



10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

press?
MR, L' HEUREUX: Objection. Asked and
answer ed.
THE W TNESS:  No.
BY MR HARRI SON
Q Have you seen any witten policy

restricting communication with the press by the Chief
of the United States Park Police?

A No.

Q VWhen Ms. Chanbers asked you on Decenber
4t h sonething to the effect of whether you thought
she was going to survive and you directed her to her
superior, perhaps Ms. Minella, what did you
understand the Chief neant when she asked you whet her
she was going to survive?

A WAs she going to survive in the position
she was in. Ws she going to continue to hold the
position she was in

Q Did you perceive at this time that the
Chi ef had reason to ask that question?

A Clearly there were issues. Clearly there

were issues going on froma managenent vi ewpoint as
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to the success of inplenmenting the directives, and
t he budget, and all of the other things stil
ongoi ng.

Q Okay. No one | take had communicated to
you that they contenplated that the Chief would | ose
her position?

A I do not believe that. No. The answer
i s no.

MR, HARRI SON: Thank you, sir, for taking
the tine. | don't know whether your counsel has any
questions for you.

MR L'HEUREUX: | have no question for
this witness, and we wai ve reading.

(Wher eupon, at approximtely 1:41 o' clock

p.m, the above deposition was ended and

signature was wai ved.)

* * * * *
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